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Infiinţarea la 21 mai 1932 a Institutului Social Banat-Crişana, din 
iniţiativa câtorva intelectuali bănăţeni grupaţi în jurul lui Cornel Grof
şorean, pe atunci pentru a doua oară primar al Timişoarei,· a constituit 
fără îndoială un important eveniment atât pentru istoria culturală a Ba
natului cât şi pentru istoria cercetărilor sociologice din România. 

Faza preliminară, a întâlnirilor, discuţiilor; consultărilor, a propune
rilor şi proiectelor a pus în evidenţă în mod special două personalităţi care 
făcuseră deja dovada interesului pentru studiul sociologic şi aveau chiar 
unele realizări în acest domeniu. Dr. Cornel Grofşorean care făcuse studii 
de sociologie la Budapesta, înainte de primul război cu faimosul profe
sor Oszkar Jaszy (care îl va vizita de altfel în Banat, la Teregova, unde 
tatăl său era funcţionar de plasă) şi va fi, pentru un timp, unul din co
laboratorii săi1, şi dr. Iosif Nemaianu remarcat de Dimitrie Gusti pentru 
studiile sale de medicină socială2 • În ziarele care au ţinut să scrie despre 
momentul inaugurării Institutului bănăţean, va fi confundat uneori cu 
fratele său, avocat dr. Petru Nemoianu3 şi el prieten cu Grofşorean, sus
ţinător al acestui proiect dar de pe o poziţie secundă3• 

Întregul grup era convins că numai în felul acesta va fi posibilă in
ventarierea problemelor Banatului în condiţiile istorice de după 1918 şi 
formularea unei strategii, unei perspective. Existau şi alte motive asupra 
cărora s-a insistat cu multe prilejuri între care foarte des invocat era 
cel al necesităţii bunei cunoaşteri a problemei minoritare în Banat dar 
şi a situaţiei românilor de peste hotare, a comunităţilor româneşti din 
afara graniţelor. Dealtfel ideea institutului i-a venit tocmai cu prilejul 
unui congres al refugiaţilor din Jugoslavia când şi-a dat seama că Româ
nia nu dispune de un centru de documentare asupra românilor din sta
tele vecine4• Noul institut trebuia să suplinească, măcar în plan regional, 
această absenţă. El trebuie pus şi în relaţie cu sentimentul de frustrare 
pe care îl aveau bănăţeanii datorită faptului că Timişoara nu avea încă 
o Universitate asemenea altor mari oraşe ale ţării. Institutul urma să con
tribuie la prestigiul cultural al Banatului şi al Timişoarei, să ofere cadrul 
unei activităţi ştiinţifice intelectualităţii bănăţene, posibilitatea afirmării 
pe acest plan. 

Cu toate că nu a reuşit să supravieţuiască decât puţin peste un de
ceniu, perioadă în care România a trecut şi prin teribila încercare a răz
boiului, I.S.B.C. a lăsat urme durabile şi, din multe puncte de vedere, 
constituie un model încă valabil. 
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întreaga sa activitate a fost strâns legată de personalitatea lui Cor
nel Grofşorean. Şi totuşi despre el se ştiu puţine lucruri în această pri
vinţă nu este o excepţie în şirul personalităţilor Banatului interbelic. Nu 
dispunem încă de un studiu care să-i fi fost dedicat exclusiv. Este amin
tit rar pentru a se spune că a condus activitatea l.S.B.C. al cărui înteme
ietor a fost. De fapt nici acesta nu s-a bucurat încă de atenţia cuvenită 
după importanţa activităţii sale ştiinţifice şi culturale. În ultimul timp 
situaţia pare însă să se amelioreze, reviste importante din ţară inclu
zând în sumarul lor studii referitoare la l.S.B.C.5• Discutia este însă abia 
deschisă şi suntem departe de a fi epuizat informaţia de care arhivele, 
dispun. Alături de studiile apărute de-a lungul anilor în „Revista Insti
tutului Social Banat-Crişana" aceste documente pot oferi una dintre cele 
mai solide platforme pe care generaţia interbelică a pus-o la dispoziţia 
istoriografiei contemporane. Puţine categorii de izvoare conţin atâta in
formaţie asupra epocii ca manuscrisele rămase de la institutul bănăţean, 
informaţie densă aşa cum numai perspectiva sociologică, statistica pot 
oferi. Nu este însă vorba doar de informaţie - indispensabilă, evident, 
unui bun demaraj - ci şi de recuperarea unor direcţii mai vechi dar 
abandonate forţat cu mult înainte de epuizare şi a unor metode de cer
cetare pe care le căutăm în altă parte nu întotdeauna justificat. Lectura 
studiilor apărute în revistă şi a celor rămase încă inedite pune în lumină 
puncte de vedere pe care acum le descoperim în istoriografii care au 
avut şansa unei evoluţii mai liniştite. Sunt prefigurate direcţii care - în 
condiţii de normalitate - ar fi evoluat spre istoria mentalităţilor, a sen
sibilităţii, a sentimentului dar şi spre aşa numita „istorie cantitativă". 
Era, în concepţia care a guvernat întreaga activitate a institutului, fermă 
convingerea în virtuţile cercetării pluri şi interdisciplinară, comparatistă. 
Membrii institutului acţionau în echipe complexe, studiau un fenomen, 
o problemă unică, tipică, dar fiecare din perspectiva ştiinţei, profesiunii 
proprii. Aceasta, desigur, pe fondul unor cunoştinţe sociologice dobândite 
prin studiu propriu dar şi prin activitatea concretă, în teren, îndrumaţi 
fiind de oameni care cunoşteau principiile acestei ştiinţe. Erau convinşi, 
şi chiar aşa era, că fac sociologie, că rostul, primul între toate, al muncii 
lor era realizarea unei „fotografii a realităţii vii" dar unghiurile din care 
se făcea trebuia să fie cât mai diverse. Această permanentă schimbare 
de perspectivă dă şi surprinzătoarea modernitate şi deci valoare unor 
cercetări vechi totuşi de şase-şapte decenii. Fără îndoială, institutul a 
reuşit o performanţă în epocă încă puţin cunoscută însă istoriei socialo.., 
giei. 

In ceea ce ne priveşte, încercăm, folosindu-ne de documente aflate 
în fonduri din judeţul Caraş-Severin, la Muzeul din Reşiţa şi la Direcţia 
Arhivelor, să reconstituim relaţia între I.S.B.C. şi Şcoala Sociologică de 
la Bucureşti, evoluţia acestor raporturi. Este, de fapt, vorba de corespon
denţa celui care a condus în mod real institutul de la Timişoara, dr. Cor
nel Grofşorean, cu profesorul Dimitrie Gusti şi câţiva din tinerii, pe 
atunci, cercetători din preajma sa. Nu dispunem de întregul set. Multe 
din scrisori s-au pierdut, altele nu am reuşit încă să le descoperim dar 
in linii generale, fondul disponibil permite reconstituirea unor momente 
importante, precizarea unor aspecte bănuite doar până acum, eliminarea 
unor aproximaţii sau chiar erori. Din fericire Cornel Grofşorean avea 
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obiceiul să reţină, după dactilografiere, câte o copie din scrisorile trimise 
ceea ce a fost o şansă nesperată pentru orice interesat de istoria Bana
tului. In mod cert multe aspecte rămase în penumbră vor fi lămurite 
atunci când va fi publicată bogata corespondenţă între Cornel Grofşorean 
şi Anton Golopenţia păstrată acum la fiica ilustrului savant bănăţean, 
D-na Sanda Golopenţia6• Aşad~r demersul nostru nu poate fi decât Gnul 
preliminar, introductiv într-un domeniu al cărui orizont se redimensio
nează. 

Chiar din faza pregătitoare inaugurării institutului bănăţean s-au 
căutat contacte cu personalităţile recunoscute în cercetarea sociologică 
românească şi, în mod firesc, în primul rând cu Profesorul Dimitrie Gusti. 
Atât Iosif Nemaianu cât şi Cornel Grofşoreanu menţionează acest lu
cru7. Ştim cu siguranţă că, în mod oficial, a fost solicitat de rectorul Poli
tehnicii din Timişoara, a treia persoană din grupul care a coordonat în
treaga acţiune. Acesta i-a adresat o scrisoare la 20 februarie 19328• Nu 
păstrăm răspunsul dar el a fost, fără îndoială, pozitiv. Dealtfel el cunoş
tea situaţia, cum am arătat, din discuţiile cu Grofşorean şi I. Nemaianu. 
In orice caz Dimitrie Gusti a fost invitatul de onoare la solemnitatea 
inaugurală din mai 1932. A sosit la Timişoara împreună cu Alexandru 
Costin secretarul general al Institutului Social Român şi a rostit un cu
vânt care a fost îndelung aplaudat de auditoriu,9 mai toate ziarele făcând 
ample referiri la acest discurs unele reproducându-l fragmentar. Acest cu
vânt a rămas în conştiinţa celor de la I.S.B.C. ca un îndemn dar şi ca 
un program. „Ştiinţa socială - spunea cu acest prilej Dimitrie Gusti -
nu poate fi considerată ca o satisfacţie de ambiţii intelectuale, ca un 
spirit estetic de erudiţie pentru erudiţie, ca un articol de lux, ci ca ştiinţă 
militantă, ca material de laborator de idei, unde se elaborează mai mult 
pentru ştiinţa de mâine decât' pentru cea de azi şi unde se cul
tivă ştiinţa vie, punând-o în contact cu realităţile vieţii pe care ştiinţa 
le caută să le ia aşa cum sunt, pentru a le mări şi lărgi, pentru ca astfel 
prin acţiunea ce o exercită asupra conştiinţei şi inteligenţei contempo
rane să devină o forţă vie de primul ordin"10. Ţine să îi îndemne pe bă
năţeni „să porniţi la drum cu aceeaşi modestie şi cu aceeaşi îndrăzneală 
pe care am avut-o noi" şi mai ales să nu se lase dominaţi de „inspiraţie" 
ci să ţină seama de „răspunderea unei documentări metodice asupra tu
turor problemelor vieţii sociale şi politice din acest colţ de ţară care vă 
va oferi un vast câmp de documentare ştiinţifică". Primul număr al „Re
vistei Institutului Social Banat-Crişana" va reproduce discursul rostit 
atunci de Dimitrie Gusti atribuindu-i prin aceasta valoarea de act fun
damental al întemeierii. 

De la bun început institutul de la Timişoara s-a aflat într-o excelentă 
relaţie cu Profesorul Dimitrie Gusti şi deci şi cu Institutul Social de la 
Bucureşti. Membrii I.S.B.C. - şi cele publicate de ei o dovedesc - se 
declarau adepţii Şcolii Sociologice de la Bucureşti, modelul urmat a fost 
cel al echipelor monografice şi până şi statutele sale au fost întocmite 
pornind de la modelul Institutului Social11. N-a fost vorba însă de un 
conformism absolut. Chiar dinainte de constituirea I.S.B.C., atunci când 
totul era în faza unui proiect asupra căruia se duceau discuţii, un lucru 
era sigur: el va fi independent faţă de cel de la Bucureşti12 • Cu toate că 
investigaţiile asupra institutului bănăţean sunt încă la început datele 
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cu privire la voinţa de autonomie atât a membrilor cât şi a conducerii 
I.S.B.C. sunt cunoscute13. Cu toţii erau convinşi că îndeplinirea obiecti
velor pe care şi le-au propus nu se poate realiza decât într-un cadru ex
clus deciziilor externe. Numai astfel se putea obţine supleţea şi eficienţa 
activităţilor pe care urmau să le întreprindă. Experienţa le-a întăriţ 
convingerea că au socotit bine. Dacă din punct de vedere al metodei, 
al competenţei ştiinţifice nimeni nu nega prestigiul Institutului Social 
şi al echipelor sale şi era, în consecinţă, privit ca o instanţă, un for res
pectat şi unnat, din punct de vedere organizatoric relaţiile nu erau de sub
ordonare. Acest lucru a fost clarificat de la început în discuţiile preJ 
liminare cu Dimitrie Gusti. Acesta s-a declarat de acord cu punctul de 
vedere al lui Cornel Grofşorean şi într-adevăr nu odată a acţionat în 
sensul celor convenite. Conducătorul I.S.B.C. a ţinut, la un moment dat, 
să precizeze însă că autonomia pe care s-a străduit să o apere avea şi 
raţiuni care ţineau de metodă, de modul concret în care se organizau 
şi se desfăşurau campaniile şi prelucrarea informaţiei, de scopurile urmă
rite în fiecare din ele. Fundamental metoda era cea monografică aşa 
cum fusese ea formulată de Şcoala Sociologică de la Bucureşti dar exis
tau, impuse de specificul locului, şi unele diferenţe. Nu putea fi vorba, 
din acest punct de vedere, de o suprapunere perfectă. „Şi cum iniţia
tiva - scria Cornel Grofşorean despre începuturile I.S.B.C. - avea un 
scop bine determinat, nu am consimţit la afilierea noastră către Institu
tul Social Român de la Bucureşti. În discuţiile avute cu d. profesor Gusti, 
am şi precizat punctul meu de vedere, şi d-sa - foarte înţelegător - a 
apreciat argumentele şi astfel deşi adunarea generală a fost patronată 
de către D. Gusti, Institutul nostru şi-a păstrat autonomia rămânând însă 
în raport de strânsă colaborare cu Fundaţiile Regale şi Institutul Social 
Român. Această autonomie s-a păstrat din următoarele motive: Insti
tutul Social Român din Bucureşti este o înaltă instituţie ştiinţifică, unde 
se face ştiinţă pentru ştiinţă, sociologie pentru sociologie, pur ştiinţifică 
pe când Institutul Social Banat-Crişana, se foloseşte numai de armătură 
ştiinţifică pentru descoperirea neajunsurilor sociale, având ca prim obiec
tiv propuneri bine documentate în vederea măsurilor inexorabile, care 
se impun autorităţilor în drept cu forţa brutală a realităţii. Astfel ştiinţa 
care se practică la acest Institut este o ştiinţă aplicată. Odată Institutul 
înfiinţat s-a impus categoric alegerea metodei. După unele ezitări ne-am 
fixat asupra metodologiei monografice, definitiv consacrată azi în şti
inţă, a d-lui prof. Gusti. fosă cu abateri ... "14• 

Autonomia aceasta va da multă bătaie de cap lui Grofşorean şi apro
piaţilor săi colaboratori dar nu a constituit o piedică în relaţiile cu Insti
tutul de la Bucureşti. Adeseori ea a primit sprijin din acea parte şi în 
mod deosebit chiar de la Dimitrie Gusti. Acesta a susţinut cât şi cum 
a putut libertatea de mişcare a I.S.B.C. chiar şi în timpul Legii Servi
ciului Social cum vom arăta la locul potrivit iritându-şi unii colaboratori 
foarte importanţi. De fapt relaţiile pe care I.S.B.C. prin C. Grofşorean 
le-a stabilit cu Institutul Social şi cu Profesorul Gusti au depăşit sfera 
strict ştiinţifică. Ori de câte ori apăreau dificultăţi Grofşorean apela 
la Dimitrie Gusti. Acesta avea o mare influenţă în mediile politice dar 
şi în faţa suveranului, conducea instituţii şi fundaţii importante, cuvântul 
său era ascultat, sfatul său respectat. Pe de altă parte era dispus să sus-
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ţină din toate puterile proiecte pe care le socotea interesante şi utile oricât 
de îndrăzneţe ar fi fost. Avea forţa de a accepta părerile altora şi a le 
sprijini chiar dacă nu coincideau cu propriile păreri. Nu odată a acceptat 
opinia unor subalterni de la institut, unor mai tineri colegi chiar dacă 
nu coincidea cu a sa, ba chiar era opusă. Pe aceste calităţi conta, în 
mod evident, şi Cornel Grofşorean. 

Subiectele corespondenţei sale cu Dimitrie Gusti sunt diverse şi de
păşesc adesea, cum am arătat, spaţiul strict ştiinţific deşi;· într-un fel 
sau altul, erau legate de problemele I.S.B.C. De pildă, chiar în prima 
scrisoare păstrată din setul adresat lui Gusti, scrisă la 24 iunie 193415 

se poate ilustra o asemenea situaţie. Ministerul Cultelor tocmai luase 
hotărârea să contopească Facultatea de Drept de la Oradea cu Universi
tatea din Cluj ceea ce însemna de fapt o desfiinţare prin transfer. O ase
menea hotărâre care punea în primejdie o instituţie de învăţământ supe
rior de pe graniţa de vest îi apare lui Grofşorean ca o greşeală irepara
bilă în cazul în care s-ar pune în aplicare pentru că era afectată condiţia 
culturală a românilor de pe o graniţă ameninţată. Cei care au luat hotă
rârea nu par să înţeleagă corect ceea ce se petrece aici. Pentru Cornel 
Grofşorean este încă un prilej, cum au mai fost şi altele, să atragă aten
ţia lui Gusti asupra situaţiei departe de a fi mulţumitoare din această 
parte a ţării şi asta nu numai din pricina iredentismului maghiar ci şi 
a unor decizii nechibzuite cum era cea semnalată. In general, statisticile 
pentru judeţele de vest sunt îngrijorătoare pentru că natalitatea este în 
scădere, desigur, din motive social-politice complexe dar care nu pot fi 
contracarate pentru că nu s-a străduit nimeni să le studieze. In oraşe 
numărul românilor continuă să rămână mic sau chiar scade pentru 
că nu s-au găsit soluţii prin care să se facă faţă politicii partidului 
maghiar. Prin aceasta se puneau piedici accesului românesc la viaţa 
urbană. Investitorii, pătura burgheză, este maghiară sau maghiarizată 
şi angajările pe care le fac - muncitori, servitori, ect. - le fac pe cri
teriu etnic tocmai pentru a nu da românilor posibilitatea să intre în oraşe 
Situaţia aceasta, iată, s-a creat după 1918! Oraşul continuă să rămână 
un spaţiu închis şi asta pentru că partidul maghiar a formulat „o poli
tică conştientă" prin care „toate întreprinderile industriale, tot comerţul 
este inundat cu elemente noui venite, pentru a asigura densitatea popula
ţiei maghiare de la oraşe (funcţionari particulari şi muncitori)". Nu 
este vorba numai de Oradea ci de toate oraşele de la marginea de vest 
a României: Timişoara, Arad, Oradea, Satu-Mare. Toate acestea la 
care se mai adaugă şi faptul că numărul funcţionarilor publici de ori
gine maghiară depăşeşte cu 50l/o pe cel al românilor, dau măsura poli
ticii - dacă a fost vreuna - dezastruoase pe care au dus-o aici guver
nele româneşti. Din păcate greşelile sunt tot mai frecvente şi cu 
consecinţe tot mai grave. Acum, iată, cineva, la Bucureşti, desfiin
ţează Facultatea de Drept de la Oradea, una din puţinele instituţii cul
turale de prestigiu din zonă ori românii doar prin astfel de instituţii 
aveau şansa de a pătrunde în oraşe „şi în loc ca să concentrăm cât mai 
multe instituţiuni culturale de-a lungul frontului, unicul teren expro
priabil pe seama românizării, ne grăbim, nu ştim din ce motive păcă
toase, ca să deposedăm Oradea - urbea cea mai periclitată - de facul
tatea de drept". Dacă motivele au fost de ordin financiar atunci de ce 
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nu s-au gândit cei ce i-au astfel de hotărâri, la contopirea celor două 
facultăţi de drept, la Oradea şi nu la Cluj. Ştie, iar Gusti i-a repetat 
şi el, principiul, concepţia Universităţii care determină în fond con
centrarea facultăţilor. Dar asta în teorie .. Poate el prevala în faţa in
teresului politic major pe care el tocmai l-a expus? Nu se poate pro
ceda, la urma urmei, la o descentralizare universitară astfel ca Facul
tatea de Drept să rămână la Oradea iar cea de Litere la Arad? Şi apoi, 
de ce nu s-ar lua în consideraţie şi exemplul german după care universi
tăţi importante rezidă şi în oraşe mici şi mijlocii şi nu dispun de în
tregul număr de facultăţi ci doar de unele? Spunând toate acestea nu 
uită că el invocă un imperativ politic dar unul real şi major care pre
valează în faţa celui pedagogic. 1n consecinţă îl roagă pe Gusti să facă 
tot posibilul pentru a împiedica săvârşirea unei greşeli care s-ar dovedi 
costisitoare pentru ţară. Dacă va fi nevoie, să intervină şi la rege pentru 
a-i explica cum stau lucrurile. îngrijorarea sa este foarte mare şi nu s-a 
putut împiedica să nu ia atitudine fiindcă nu de o Facultate şi de locul 
unde fiinţează ea este vorba în definitiv ci de mult mai mult. Are con
vingerea că în curând va izbucni un război şi în mod cert frontierele 
României vor fi puse în discuţie sunt de fapt puse în discuţie încă de 
pe acuma de unele state revizioniste în frunte cu Ungaria. La tratativele 
de pace care vor urma - iată, Grofşorean le prevestea cu mult înainte 
de a se produce toate aceste evenimente - absenţa unor instituţii cul
turale şi de învăţământ superior vor cântări greu şi în dezavantajul 
nostru: „Desfiinţarea benevolă a unei instituţii seculare ar însemna - la 
o conferinţă de pace - recunoaşterea inexistenţei elementului româ
nesc în aceste ţinuturi ... " (sublinierea îi aparţine lui Cornel Grofşorean). 

Problema Facultăţii de Drept de la Oradea îl preocupa şi din alte 
motive. Tocmai reuşise, ajutat de prof. dr. Gh. Sofronie să pregătească 
înfiinţarea unui despărţământ al I.S.B.C. în acest oraş. Mizase, cum era 
şi firesc, pe cel mai omogen nucleu de intelectuali, cadrele didactice ale 
facultăţii. Aproape izbutise să-şi realizeze proiectul. Gh. Sofronie, care 
s-a apucat direct de problema despărţământului orădean îi şi comunicase, 
pe 2 iunie 193416, că lista aderenţilor era întocmită şi că mai trebuia să 
vină Grofşorean la o întâlnire unde să se pună la punct ultimele ches
tiuni. Se stabilise şi întâlnirea, pe 20 mai, când au reînceput zvonurile 
despre mutarea la Cluj. În aceste circumstanţe unii profesori au con
siderat că ar fi mai bine să amâne totul pentru toamnă când şi sezonul 
cultural s-ar deschide după vacanţă dar mai ales se va şti clar care va 
fi viitorul instituţiei lor. Până la urmă acesta a fost motivul eşecului 
de extindere spre Oradea. Abia în 1937 proiectul va fi reluat dar nici
odată în cel mai mare oraş al Bihorului nu se va reuşi constituirea unei 
echipe de valoarea celei de la Timişoara. 

Problema principală din scrisoarea trimisă lui Gusti la 24 iunie 1934 
aceasta a fost. Institutului Social Banat-Crişana şi problemelor sale i se 
rezervau, în final, doar câteva rânduri nu însă lipsite de importanţă. 
Tocmai se lucra la fişele pentru ancheta monografică „având în vedere 
că faţă de planul d-lui Dr. Nemoianu am impus aplicarea metodologiei 
Excelenţei Voastre". Aceasta arată că au existat anumite discuţii şi di
ferenţe de opinii în privinţa metodei dar aflăm şi opţiunea lui Grofşorean 
comunicată desigur cu tâlc tocmai lui Gusti. Iniţial deci a fost ataşat 
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fără rezerve metodologiei gustiene. Pe 15 August vor pleca în prima cam
panie organizată de I.S.B.C. la Belinţ. Cercetările vor duce, în urma 
prelucrării bogatului material, la redactarea unei monografii des citată 
şi astăzi în studiile de specialitaten. ln total erau vreo 20 de persoane 
dar, considera Grofşorean, ar fi foarte bine dacă Institutul Social ar 
trimite câţiva oameni să sprijine cu competenţa lor, începutul cercetă
rilor din Banat. Nu ştim ca cererea să se fi rezolvat. La începutul lunii 
septembrie 1934 cu ocazia încheierii campaniei de la Belinţ, s-a organizat 
o festivitate, o serbare la care a luat parte şi Dimitrie Gusti însoţit de 
Sabin Manuila. Aici el a rostit un cuvânt din care presa a reprodus frag
mentar: „Sunt profund impresionat de cuvintele antevorbitorilor mei 
precum şi. de relele pe cari d-voastre le-aţi constatat la faţa terenului. 
Noi ne-am bucurat extrem de mult de înfiinţarea Institutului Social Ba
nat-Crişana la timpul său dar drept să vă spun nu credeam că o să 
ajungă la înflorirea la care a ajuns. Proverbul lui Creangă: Românul 
începe repede dar se lasă tot aşa de repede. Când am ţinut în anul 1933 
o conferinţă la Timişoara am arătat rostul monografiilor şi felul cum 
ele trebuie să se facă. Tot atunci am mai amintit că la noi pentru prima 
dată a făcut cercetări monografice ministru V. Lascar în anul 1903. Da
tele lui sunt de tot rudimentare dar datorită lui noi avem astăzi mono
grafii de valoare. Şi noi facem cercetări la faţa locului şi am constatat 
că ţăranul nostru dispune de cele mai frumoase calităţi sufleteşti. El 
are simţul realităţii. El e dornic de ştiinţă, de artă şi de tot ceice consti
tuie apanajul culturii. Iar cât priveşte ţăranul dv. din Banat, el întru
chipează în sine calităţile tuturor Românilor din toate regiunile întregei 
Românii Mari. Ceia ce constituie însă o parte slabă a ţăranului bănă
ţean e faptul că-i lipseşte ceia ce constituie baza reală a vieţii sociale şi 
că el se dedică mai mult artei murind de plăcere în sunete de fan
fare"18. Era încă o dovadă a interesului şi bunei voinţe pe care o mani
festa Dimitrie Gusti faţă de Institutul bănăţean şi cercetările sale. 

La 28 iunie 193419 Grofşorean mulţumea Profesorului pentru acor
darea pe seama I.S.B.C.-ului a unei importante subvenţii. Aceasta îl 
încurajează să formuleze noi cereri. Pentru Institut, scrie el, extrem de 
importantă este achiziţionarea unei tipografii. Ar fi vorba de oarecare 
cheltuieli, este drept, dar amortizarea, în astfel de cazuri, este sigură. 
Gândindu-se la această trebuinţă, intuind-o, pe vremea când era primar 
al oraşului Timişoara a acordat din partea primăriei către I.S.B.C. 
500 OOO de lei. Fiind însă schimbat curând, din suma repartizată, abia 
dacă s-au mai dat 100 OOO de lei care nu pot acoperi nici pe departe spe
sele ce erau de aşteptat. Nu ar putea însă D-l Profesor Gusti interveni, 
cu prestigiul său, la Monitorul Oficial pentru a se dona câteva utilaje 
de tipărit? Este posibil fiindcă chiar el, Grofşorean, nu cu mult timp 
mai înainte a intervenit într-o chestiune asemănătoare şi a găsit înţe
legere. În acest fel românii din Voivodina sârbească au căpătat o tipo
grafie cu caractere latine şi pot acum să-şi imprime în regie proprie 
ziarul „Nădejdea" de la Vârşeţ. La urma-urmei Banatul a vărsat în cei 
15 ani de administraţie românească nu mai puţin de 15 miliarde de lei 
şi puţini s-au întors înapoi sub formă de salarii şi pensii fiindcă inves
tiţiile (poduri, şosele, clădiri etc.) s-au făcut pe seama bugetelor locale. 
Nu este vorba deci de cerşetorie. Să-i fie iertată îndrăzneala dar a scris 
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ce-a scris pentru că „Excelenţa Voastră sunteţi unicul bărbat de stat 
care ne-aţi acordat atenţie şi simpatie". Cu toate acestea tipografia do
rită n-a putut fi nici achiziţionată şi nici obţinută din donaţie. Ea va fi, 
în toată existenţa I.S.B.C., una din problemele cele mai mari şi un frec
vent subiect al corespondenţei Grofşorean-Gusi. 

Tot în 1934 se adresează lui Dimitrie Gusti într-o problemă pentru 
care a militat de mai multă vreme: problema românilor din afara grani
ţelor ţării. Cu câţiva ani înainte proiectase un centru naţional de docu
mentare la Timişoara unde ar fi trebuit să apară şi un buletin informa
tiv dar şi o revistă în mai multe limbi pe tema minorităţii româneşti din 
ţările vecine20. N-a reuşit şi găsea o mare vină în această privinţă diplo
maţiei române şi guvernelor de după 1918 indiferent de culoarea lor 
politică. El personal a făcut tot ce a putut pentru a aduce minoritatea 
română în atenţia opiniei publice europene. Dar pentru a putea realiza 
acest lucru era necesar, considera Grofşorean, ca măcar una din colecti
vităţi româneşti din ţările vecine să fie reprezentată în Congresul Mi
norităţilor din Europa. Nu numai că în acest fel şi-ar fi putut face auzit 
glasul cea mai numeroasă minoritate naţională de pe continent dar ar 
fi şi putut întări aripa antirevizionistă care se manifesta în Congres. Cu 
toate că reuşise să determine câţiva fruntaşi ai românilor din Iugoslavia 
să înceapă, în ciuda piedicilor puse de autorităţi, acţiunea pentru intra
rea în Congres, intervenţia guvernului român, după ce la început părea 
să agreeze ideea, a stopat totul. Totuşi Grofşorean a menţinut relaţiile 
cu Ewald Ammende secretarul general al Congresului care-şi avea sediul 
la Geneva. Acum acesta i-a trimis şi lui, şi lui Dimitrie Gusti, despre care 
i-a scris, invitaţie pentru a; participa la Congresul al X-lea ce urma să se 
desfăşoare la Berna în 4-5 septembrie. Prezenţa românească la această 
manifestare a grupurilor minoritare din Europa este, în opinia sa, in~ 
dispensabilă în vederea ameliorării situaţia românilor din afara ţării. 
Condiţiile ar fi, în acest moment, favorabile şi ocazia nu trebuie pier
dută. Ar fi o greşeală politică de neiertat! 

În altă ordine de idei, se vede nevoit să revină la problema tipogra
fiei. Fără utilaj poligrafic I.S.B.C. nu se poate descurca mai ales acum 
c[md trebuie imprimat volumul monografic ce va rezulta din anchetele 
de la Belinţ. De la această acţiune, în plină desfăşurare, este în măsură 
să dea veşti bune, ba chiar foarte bune. Totul merge după plan, echi
pierii sunt plini de râvnă şi entuziasm. Nu lipsesc, desigur, dificultăţile 
dar ele erau inerente acestei etape de început. Nu pot îngrijora! 

Dacă invitaţiei pomenite nu i s-a dat curs din cauză că a sosit prea 
târziu sau din alte motive, nu putem şti în absenţa răspunsului lui Di
mitrie Gusti. 

De la Timişoara continuau însă să-i sosească misive din ce în ce 
mai des şi din ce în ce mai lungi. Asta pentru că - spune Grofşorean -
el doreşte să atragă atenţia asupra stărilor de lucruri din Banat, ţinut 
„periclitat şi contestat din multe puncte de vedere"21 şi o face în faţa 
unui specialist în probleme sociale care, caz rar, este bine plasat şi la 
nivelul la care se iau deciziile. În fapt, mai toate scrisorile din 1934 re
iau aceleaşi subiecte: problema tiparniţei şi problema minoritară pe care 
le consideră într-un fel legate. El a constatat o propagandă antiromâ-
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nească extrem de activă, în sens revizionist, de-a lungul întregii fron
tiere de vest căreia i se dă, când i se dă, un răspuns cu totul ineficient. 
Presa care ar putea fi un mijloc foarte bun de contracarare este însă în 
mâna partidelor politice şi deci face o politică partizană, măruntă, uneori 
distructivă şi nu una naţională. Ziarele/româneşti din Banat nu fac ex
cepţie de la această regulă neglijând în fond şi ele interesul gep.eral. 
Se simte deci nevoia unui cotidian car.e să-şi asume sarcina promovării 
sentimentului naţional şi monarhic acestea putând da coeziune şi tărie 
la fruntariile ameninţate. E clar însă că pentru a putea fi imprimat un 
astfel de ziar este nevoie în primul rând de o tipografie bună. în procu
rarea ei un rol important ar reveni Fundaţiilor Regale unde poziţia lui 
Gusti era excelentă şi care aveau şi bani. S-a gândit la o posibilitate 
legală de· transfer a unei instalaţii de acest fel către I.S.B.C., era doar 
jurist! Ar trebui să se încehie un contract cu el personal prin care tipo
grafia se obligă să imprime în cost propriu ziarul timp de cinci ani. 
Acesta ar achita numai „Selbstkosten-preiss". Pentru un ziar mai 
este nevoie şi de alte cheltuieli decât cele de tipar dar acestea ar putea 
fi susţinute de Fundaţii. El, Grofşorean, ar înfiinţa o societate pe acţiuni 
dar cu puţini participanţi care ar încheia un contract cu I.S.B.C., aşa 
cum a arătat deja, pentru executarea tiparului şi tot el ar semna 90J/o 
din capitalul acţionar acoperit din suma venită de la Fundaţii. După 
aceasta ar cesiona contractul şi acţiunile Fundaţiilor el figurând numai 
ca ,,Strohmann". Asta însă numai dacă Fundaţiile nu doresc să figureze 
de la bun început ca proprietar al ziarului. Aşa ar fi cel mai bine fiindcă 
nu ar mai fi nevoie de intermediar. Direcţiunea cotidianului este gata să 
o ia asupra sa. Dacă ar mai fi rămas un an primar la Timişoara ar fi 
rezolvat totul pe plan local ... De-a lungul frontierei se constată o lân
cezeală care nu a cuprins numai ţărănimea ci şi intelectualitatea ceea 
ce este foarte grav. Cine să schimbe lucrurile? Institutul se strădu
ieşte mult iar el personal a „forţat nota social-politică" mai mult decât 
pe cea ştiinţifică tocmai în acest scop. Cel mai mult se teme de egois
mul şi indiferenţa intelectualilor, mai mult decât de nepăsarea ţăranilor. 
Trebuie deci avută în vedere şi educaţia acestora. Trebuie acţionat ur
gent, cât mai este timp. Dar mai este oare timp? In chestiunea propa
gandei interne nu s-a făcut nimic. In schimb presa minoritară este foarte 
activă mai ales în acest sector propagandistic. O face însă în scop re
vizionist difuzând în sânul populaţiei maghiare mai ales o serie de 
falsuri, un torent de minciuni. Nimeni nu-şi dă osteneala pentru a le 
da în vileag. Acest lucru dacă va fi făcut - şi ar trebui - să se facă 
în limba maghiară. în discuţiile cu ţărani dar şi cu intelectuali maghiari 
i-a văzut, nu odată, uimiţi când de la el au aflat adevărata situaţie 
din Ungaria. Este inadmisibil să lipsească un ziar scos în limba ma
ghiară care să pună la dispoziţia celor interesaţi, a populaţiei ma
ghiare din Banat şi Crişana şi chiar din ţara întreagă o imagine nedefor
mată despre Ungaria şi politica revizionistă. Poate fi avut în vedere 
exemplul cehoslovacilor care încă din 1919 au ştiut să câştige „Prager 
Presse" contracarând propaganda împotriva ţării. Grofşorean de ani de 
zile se străduieşte să atragă atenţia asupra primejdiei dar n-a găsit în
ţelegere. „Azi însă când adversarii bat la porţile statului nostru nu mai 
înţeleg ignoranţa păcătoasă şi antipatriotică", îi scria el lui Dimitrie 
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Gusti. Deşi nu cunoaşte decât programul cultural al Fundaţiilor, după 
părerea lui ele sunt chemate să-şi asume răspunderi în această problemă 
majoră. Poate atunci mulţi s-ar mai dezmetici. Unii s-au îngrozit de 
perspectiva sumbră pe care a zugrăvit-o într-un discurs despre rolul 
I.S.B.C. Atunci a arătat că la graniţă nu este deajuns să se facă ştiinţă, 
acolo este nevoie de ştiinţă aplicată altminteri vor fi întocmite statis
tici, studii, monografii excelente dar între timp vom fi pierdut Banatul. 

Subiectul revine în termeni şi mai gravi formulat într-o scrisoare 
resJactată la 24 septembrie 193422 • Se referea acolo la situaţia din Ti
mişoara, la ordinul piarist. Se pusese problema desfiinţării lui şi Grof
şorean era de acord fiindcă nu odată s-ar fi manifestat împotriva sta
tului român. Reacţia nu s-a lăsat aşteptată şi s-a produs în felul şi rit
mul pe care le bănuise: s-a înaintat regelui o petiţie semnată de 4 OOO de 
oameni care protestau nu atât împotriva exproprierii cât pentru menţi
nerea ordinului care totuşi, după cel ce scria, „a făcut cea mai deşăn
ţată propagandă iredentistă maghiară într-un ţinut unde nu sunt ma
ghiari". In Banat abia dacă se găsesc vreo 50 de sate cu populaţie ma
ghiară şi aceea adusă după 1885 când cu colonizările organizate pe chel
tuiala statului unguresc pentru a fi spart blocul românesc. Lumea ru
rală aparţinea românilor şi, în unele părţi, şvabilor. Oraşele sunt însă 
în bună măsură maghiarizate. Mai ales evreii s-au adaptat situaţiei de 
după 1867 când se porneşte dura politică de maghiarizare. Acum ei sunt 
practic terorizaţi de o propagandă maghiară îngăduită şi chiar ignorată 
de autorităţile politice inconştiente. Ideea inoculată cu insistenţă, care 
nelinişteşte populaţia minoritară evreiască, este cea a· inevitabilei re
vizuiri de frontieră caz în care celor care s-au arătat cetăţeni fideli sta
tului român vor trebui să dea socoteală. Chiar toleranţa românească 
este explicată ca un semn de slăbiciune şi de nesiguranţă. Evident aceasta 
nu face decât să menţină convingerea celor ce trăiesc în oraşele de vest, 
cei mai mulţi alogeni, că revizuirea se va produce. In lumina acestor 
realităţi trebuie înţeleasă problema desfiinţării ordinului piarist din Ti
mişoara. Averea, bunurile materiale contează mai puţin. Ea poate să 
rămână, în fond, episcopiei romano-catolice. Desigur, maghiarii care au 
semnat petiţia vorbesc în numele a 400 OOO de catolici dar de fapt aceştia 
sunt în covârşitoare proporţie germani „şi elementul german-catolic nu 
are nimic comun cu această mişcare" dovadă că nu s-au putut aduna 
decât 4 OOO de semnături. Cel mai potrivit lucru ar fi o discuţie cu 
d-l Krăuter care se va dovedi înţelegător şi în orice caz cunoaşte situaţia 
din Banat şi din Timişoara. 

In decembrie Grofşorean reia discuţia asupra Congresului Minori
tăţilor23. Continuă să fie convins că absenţa de la acest for este o mare 
greşeală. Pentru început - acest lucru i l-a comunicat şi lui Ewald Am
mende - ar fi bine să intre reprezentanţii comunităţii românilor din 
Ungaria. Pasul următor l-ar face românii din Bulgaria. Acum fiindca 
Rusia a intrat în Liga Naţiunilor, ar fi posibil ca şi cei din Transnistria 
să încerce ceva. In această privinţă Grofşorean era desigur mult prea 
optimist. Şi această intervenţie a avut aceeaşi soartă ca şi prima. 

1935 Cornel Grofşorean intră în corespondenţă cu Anton Golopen
ţia aflat atunci în Germania. Iniţiativa i-a aparţinut iar răspunsul a fost 
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pe măsura aşteptărilor. Era câştigată astfel colaborarea unui tânăr care 
curând se va dovedi un sprijin de nădejde al I.S.B.C. la Bucureşti. 
Bănăţean prin naştere dar şi prin felul de a fi, el se va afirma curând 
ca una din strălucitele inteligenţe ale generaţiei sale. Nimic mai firesc 
deci decât ralierea sa grupării constituite în jurul lui Dimitrie Gusti. 
Cornel Grofşorean a sesizat imediat valoarea tânărului cercetător aşa 
încât l-a solicitat, contând şi pe bănăţenismul acestuia, să sprijine insti
tutul. Aflat în acel moment la studii în Germania unde-şi pregătea 
teza de doctorat24 Anton Golopenţia se arată încântat să se pună la 
dispoziţia I.S.B.C. într-o scrisoare din 17 octombrie 1935 trimisă lui 
Grofşorean porneşte tocmai de la ceea ce îi lega în fond - Banatul şi 
destinul său cultural. „Patriotismul meu „local", bănăţenia mea a ră
mas vie cu toţi anii pe care i-am petrecut la Bucureşti unde mi-am tre
cut în 1930 licenţa în filosofie şi drept; bibliotecar al Seminarului de So
ciologie, am luat parte de atunci încolo la lucrările Institutului Social 
Român; în 1932 dl. Gusti mi-a încredinţat lucrările de documentare ale 
Reformei pe care a încercat-o Ministerul Instrucţiei şi apoi aci, în Ger
mania (unde am venit ca bursier Rockefeller, pentru studii de ştiinţe, 
sociale)". La data când scria era deja convins de eficenţa Institutului 
Social Banat-Crişana care a reuşit să învioreze „ţinutul nostru" destul 
de amorţit după război. I-ar fi plăcut să se implice în activitatea aces
tuia încă de la înfiinţare şi de la primul număr al revistei editată la 
Timişoara dar munca la Minister nu i-a lăsat nici un răgaz. în Germania, 
unde a plecat la sfârşitul anului 1933, a fost şi mai ocupat. N-a mai 
scris nimic nici pentru „Arhiva". Totuşi a răspuns solicitării lui Grofşo
rean şi a pregătit o cronică despre un dicţionar german ce conţine un 
substanţial articol despre Banat. Speră să intereseze! A intrat în legă
tură şi cu editorul care i-a promis şi nişte prospecte pe care le va tri
mite fiindcă pot fi folositoare Institutului. Ştie că la Timişoara, în ju
rul acestuia, s-a constituit un grup de colaboratori foarte valoroşi, dar 
şi la Bucureşti cunoaşte câţiva bănăţeni care ar da o mână de ajutor. 
Are şi o rugăminte personală. Un cunoscut de-al său din Germania care 
acum face o călătorie în Ungaria şi Serbia va veni şi la Timişoara. Este 
un tânăr remarcabil, preocupat de problemele sociale, cu deosebire de 
cele muncitoreşti. Discuţiile cu el vor fi foarte interesante şi desigur 
că şi Grofşorean îl va aprecia cum se cuvine pentru ştiinţa lui. Nu se 
îndoieşte că în Banat va fi bine primit! La întoarcerea din Germania, 
probabil, în primăvară, va fi foarte bucuros să se cunoască şi personal. 
Până atunci este gata să răspundă oricăror solicitări de cărţr şi biblio
grafii. 

Deşi este datată, cum am arătaţ, 17 octombrie 1935, nu această 
scrisoare pare să fi fost totuşi cea dintâi trimisă de Golopenţia ci o 
alta care este însă datată 31 octombrie. Nu ştim care a fost cauza aces
tei inadvertenţe. Posibil să fie vorba de o greşeală de ·condei. În orice 
caz iniţiativa corespondenţei a aparţinut, fără dubii, lui Grofşorean care 
i-a trimis şi un exemplar din cartea sa recent apărută precum şi numă
rul ultim al „Revistei Institutului Social Banat-Crişana"25 : „Scrisoarea 
dv. mi-a produs multă plăcere. Şi ca să spun tot şi mirare. Nu ştiam 
că vă e cunoscută existenţa mea, că mă aşteptaţi. Altminteri m'aş fi 
înfăţişat mai de grabă"26 • Are, la rândul său o părere foarte bună despre 
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realizările I.S.B.C. şi ale liderului său pe care îl găseşte deschis şi cura
jos, în rând cu tinerii care au trebuit să iasă din ţară, să vadă. Revista 
este foarte bună din toate punctele de vedere. Îi place mult şi aspectul 
exterior. Dacă va fi continuată la acelaşi nivel ea poate deveni un exem
plu chiar pentru Bucureşti. Ia scris, în privinţa Astrei, şi lui Octavian 
Neamţu27. Poate conta pe el! Trimite şi câteva bibliografii pe care le 
consideră folositoare preocupărilor ce rezultă din studiile publicate în 
revistă. Având în vedere domeniul abordat de Grofşorean în cartea tri
misă, este încântat să-i fie de folos expediindu-i o broşură a juristu
lui C. Schmidt. Totodată îi va trimite şi o carte „despre vremea de 
acum" de J aspers „socotit, împreună cu Heiddegger înnoitorul filosofiei 
în veacul nostru". Mai alătură o culegere de documente privind istoria 
Germaniei în ultimii 15 ani scoasă de un profesor al Universităţii din 
Hamburg. Vrea să ajute cum poate mai bine. I-ar face mare plăcere 
să cunoască planurile de perspectivă ale lui Grofşorean pentru că numai 
astfel ar putea să-i trimită ceea ce poate folosi. Are şi câteva propu
neri care ar putea interesa. Una i se pare chiar urgentă şi merită repro
dusă întocmai pentru că pune în lumină o personalitate deja matură, 
un observator inteligent şi atent al societăţii româneşti într-un moment 
ce-i pare că are deja nuanţe tragice. Se produce o alunecare ce se poate 
finaliza cu un dezastru. Soluţii ar exista dar pentru aceasta trebuie ho
tărâre şi îndrăzneală: „Aş vrea să vă anunţ azi o propunere. Un plan 
la care ţin foarte mult. E vorba de formarea orizontului politic al Româ
nilor. Se ştie scandalos de puţin despre ţările învecinate şi chiar despre 
statele mari, la noi. Şi intelectualii şi cei tineri se mulţumesc cu ce 
le dau ziarele. Iar acestea cetite în fugă şi pe de-asupra, n-au cum da 
o pricepere a stricăciunii şi a problemelor fiecăruia din aceste state. 
Idealul ar fi să avem un număr suficient de bine informaţi în pri
vinţa fiecăruia din ţările depărtate şi apropiate şi publicaţii cu cronici 
regulate în privinţa fiecăruia din ele. Iată, de pildă, problema Ungariei: 
ne lăsăm intimidaţi de ea, ne concentrăm neproporţional de mult asupra 
apărării din partea ei pentru că ne lipseşte duzina de oameni care s'o 
cunoască şi să arate şubrezenia ei. Şi aşa cu toate statele. Trebuie să 
avem neapărat un rând de atari turnuri de observaţie, punţi şi la 
nevoie bastioane". În această convingere se întâlnea cu opiniile lui 
Cornel Grofşorean care, în urmă cu câţiva ani, începuse chiar o acţiune 
de organizare a unui centru de informare asupra comunităţilor româ
neşti din afara graniţelor şi de contracarare a propagandei revizioniste. 
Nu era vorba, desigur, de identitate dar existau puncte de convergenţe 
în proiectele lor. Cel formulat de Golopenţia era mult mai vast. Din 
nefericire nici unul nici celălalt nu au reuşit să se realizeze ceea ce 
a dezavantajat România în raporturile sale internaţionale căci nu va 
avea la dispoziţie informaţia necesară şi nici interpreţi calificaţi. Totuşi 
se poate remarca faptul că după discuţiile cu Anton Golopenţia revista 
institutului bănăţean va cuprinde foarte multe informaţii şi chiar va 
reproduce articole din presa europeană (nu doar cea franceză, germană 
şi engleză dar şi poloneză, cehoslovacă şi mai ales ungară) încercând 
să suplinească inexistenţa unui buletin informativ28• Se acordă un spa
ţiu tot mai întins studiilor de geopolitică. Aceasta s-a făcut în mod si
gur sub influenţa lui Anton Golopenţia. Chiar în scrisoarea invocată 
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mai sus el îşi exprimă opinia că, cel puţin pentru Banat, proiectul său 
este posibil. Există aici instituţia şi oamenii calificaţi să-l pună în prac
tică şi asta, spune el, chiar din numărul proxim al revistei. Trebuie să 
fie însă un angajament pe termen lung, trebuie hotărâre şi perseve
renţă. Cititorii trebuie să ştie că în paginile revistei vor găsi întotdeauna 
rubrica dedicată acestui domeniu. El are convingerea că acest grup for
mat la I.S.B.C. va putea ţine la curent întreaga ţară cu ceea ce se pu
blică în domeniul ce interesează, cu ceea ce se petrece în Ungaria şi 
Austria dar şi în Italia sau Germania. Este clar că atenţia sa era îndrep
tată înspre acele ţări care exprimau de acum deschis şi brutal chiar 
ideile revanşei şi revizuirii. În acest scop are să trimită la Timişoara 
câteva reviste germane care se ocupă de partea centrală şi sud-estică 
a continentului, cuprind articole pe teme de politică internaţională dar 
şi chestiuni legate de problema minorităţilor. Pentru o performanţă ca 
cea formulată de A Golopenţia este nevoie de abonamente la ziarele şi 
revistele cele mai importante din acele ţări dar şi de călătorii de docu
mentare pe care să le întreprindă tineri studioşi. Pentru a putea obţine 
fonduri în scopul abonării, un rol important poate să-i revină unui 
vechi prieten al său, Brutus Coste, şi el un foarte bun bănăţean, bine 
plasat în cercurile diplomatice. Se poate reflecta şi la ceea ce face „Revue 
de Transylvanie". Este un model posibil dar trebuie acordată atenţie şi 
informaţiei din interiorul ţării căci ceea ce face, în acest sens, „Uni
versul" este cu totul insuficient. În contrast cu ceea ce se petrece la 
noi, ungurii se arată mult mai activi şi sunt şi mult mai eficienţi. Pen
tru documentare s-ar putea apela şi la studenţii români care studiază 
la Belgrad sau la Zagreb. Ei pot fi foarte buni corespondenţi. Dacă 
Grofşorean este de acord cu oferta sa, să spună iar el va întocmi îndată 
o listă cu ceie mai utile publicaţii germane, austriece şi ungureşti in
dicând şi costul abonamentelor. Lista aceasta trebuie anexată unui me
moriu adresat Ministerului de Externe pentru a obţine sprijin. Acolo în 
mod sigur va fi susţinut şi de Brutus Coste. Dacă exemplul bănăţean 
va fi popularizat prin chiar revista institutului, el va fi curând urmat 
şi de alte centre. Cu timpul atenţia trebuie extinsă de la statele cen
tral-europene spre Occident, spre Anglia şi Franţa şi chiar spre Ame
rica. În fapt era vorba de crearea unui veritabil centru de studii inter
naţionale. Autorul acestui plan nu împlinise la data la care scria 
30 de ani! Gândul lui era să se întoarcă cât mai repede pentru a se 
apuca imediat de lucru. Este convins că la Timişoara va fi destul loc 
pentru el. Se simte chemat să-şi slujească neamul, să aibe partea sa 
din istoria neamului29• Deşi nu este formulată deschis se simte . totuşi 
gândul că schimbarea necesară, de ritm, de mentalităţi o vede pornită 
dinspre Banat. Cel puţin el de aici ar vrea să înceapă! 

Răspunsul nu s-a lăsat mult aşteptat. Ceruse informaţii în legă
tură cu planurile lui Grofşorean şi acum le primea într-o lungă scri
soare30. Mai întâi însă face inventarul la tot ce primise din Germania 
cu aprecierile de rigoare. Deosebite i s-au părut „Hamburger Monat
shefte filr Aussenpolitik" şi revista „Ost-Europa". Pe acestea le-ar abona 
pe seama Institutului. Mulţumesc pentru cărţile primite dar nu le poate 
accepta ca dar, le va achiziţiona pentru biblioteca de la Timişoara, bi
blioteca oraşului. Interesul său este captat de problemele social-poli-
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ticc şi de istoria continentului după 1910. Din bibliografiile primite nu 
a reuşit să găsească multe titluri despre viaţa agrară din G2rmania şi 
Italia. Despre problema agrară, el şi câţiva prieteni din cercul I.S.B.C. 
tocmai au pus la cale un ciclu de expuneri pe tema jurisdicţiunii agrare. 
Le va publica, dealtfel, şi în revistă, Problema muncitorească, pentru 
moment, nu este una din priorităţile sale. ln România, spune, sunt pu
ţini muncitori, cei mai mulţi minoritari. Reforma economiei agrare da, 
îl preocupă în cea mai mare măsură căci este una din problemele naţio
nale. Cum să fie oprită fărâmiţarea proprietăţii ţărăneşti? cum să fie 
determinată rotaţia culturilor în sensul diversificării lor? cum să 
se facă o colonizare justă şi eficace? cum să se oprească „invazia preci
pitată" a oraşelor de elementul ţărănesc? Aceasta din urmă este o ches
tiune de importanţă deosebită căci, pe de o parte, determină creşterea ro
me:înilor în mediul urban dar pe de altă parte urmările - fiziologic şi 
etic - sunt dezastruoase. Nu exclude nici o depopulare urbană fiindcă 
sporul de tehnicitate, nu va solicita forţă de muncă ci o va elibera. In 
Anglia deja se poate observa creşterea şomajului din această cauză. S-ar 
putea să vină vremea unei colonizări agricole. în plan imediat gândul 
lui este la proiectatele institute sociale de la Cluj şi de la Cernăuţi. 
Acestea vor trebui să-şi asume sarcinile unor adevărate centre de stu
dii ale minorităţilor în care să fie prelucrată întreaga presă şi bibliogra
fie· specifică. Cu apariţia lor, zonele, spaţiul din afara ţării s-ar împărţi 
şi ele I.S.B.C. s-ar ocupa, în aceste conqiţii, cu studiul minorităţii sârbe, 
germane şi maghiare de la Orşova la Satu-Mare dar şi cu ceea ce se pu
blică şi se exprimă în acest domeniu în Ungaria, Jugoslavia şi Timocul 
bulgăresc unde vieţuiesc sute de mii de români. Cei de la Cluj s-ar con
centra asupra minorităţilor ardelene - germani şi maghiari, iar în afară 
de Ungaria şi Cehoslovacia. Cernăuţiul va face acelaşi lucru cu mino
rităţile bucovinene - germani, ucrainieni, evrei şi ruşi - în afară cu 
Cehoslovacia, Polonia şi Ucraina (R.S.S.). Centrului de la Chişinău îi re
veneau aceleaşi obligaţii în legătură cu minoritatea rusă, ucrainiană, bul
gărească iar în afară atenţia sa va fi îndreptată spre atitudinea, în acest 
domeniu, a Rusiei, Ucrainei şi Bulgariei. Problema cea mai mare este 
însă problema specialiştilor. Ei nu există în acest moment şi ar trebui 
formaţi. Da Timişoara dispune de un grup care are o calificare ce-i per
mite accesul la date şi prelucrarea lor. Este însă mic în raport. cu nece
sarul. 1n acest domeniu este nevoie de cunoaşterea unor limbi străine 
dar şi de hotărârea de a lăsa la o parte alte preocupări inclusiv de ordin 
familial şi asta fără nici o compensaţie materială. Problema fondurilor 
chiar şi aşa este o chestiune apăsătoare. Personal este neîncrezător în 
faptul că redacţiile solicitate ar trimite ziare fără plată. N-au trimis nici 
în schimbul revistei, cum să trimită fără bani? ln schimb minoritarii au 
sesizat îndată importanţa ideilor sale şi Partidul Maghiar din Timişoara 
a şi hotări'!t în octombrie să înfiinţeze un aşa-zis muzeu în care să adune 
întreaga presă - indiferent de limba în care este redactată - care face 
referiri la minorităţile din ţară. Cu hotărârea şi tenacitatea lor e sigur 
că ei vor reuşi un centru cum l-ar vrea el şi nu reuşeşte să convingă pe 
nimeni de ani de zile. Se bucură să şi ştie că va. fi ajutat de bănăţeni 
mai tineri, aşa ca Anton Golopenţia, fiindcă de unul singur nu va răz
bate. Ajutorul lor trebuie însă să fie unul constant, permanent. El are 
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o mulţime de cărţi rămase necitite, e sărac şi şi-a neglijat şi profesia. 
Tocmai pentru că mulţi sunt în această situaţie este bună colaborarea. 
Greutăţile s-ar mai împărţi. Trage nădejde că şi Golopenţia şi Neamţu 
să revină acasă, în Banat. Multe s-ar putea rezolva atunci. 

De venit însă n-a venit, până la urmă, niciunul din ci. Au rămas 
la Bucureşti şi, din punct de vedere al ştiinţei sociologice, tine au făcut. 
De la Bucureşti însă au susţinut cum au putut Institutul de la Timi
şoara. Au făcut-o ani de zile indiferent de postul în care se aflau. Loia
litatea faţă de provincia natală trebuie subliniată în mod deosebit căci 
ea a fost totală şi necondiţionată. Când unul când celălalt vin la Timi
şoara, se implică în organizarea campaniilor, ţin conferinţe, intervin pen
tru a obţine fonduri, susţin punctul de vedere al I.S.B.C. Mai ales Golo
penţia s-a ataşat foarte strâns de grupul timişorean şi a reuşit să im
pună aici ceea ce la Bucureşti era mai greu de acceptat, într-un anume 
fel I.S.B.C. a devenit un centru-pilot. Se ştie că punctul său de vedere 
asupra modului cum se proiectase cercetarea monografică nu coincidea 
cu al Profesorului Dimitrie Gusti deşi, ,spun martorii direcţi, era corect31 . 

Va fi acceptat până la urmă căci, aşa cum unanim au recunoscut toţi cei 
care i-au stat aproape, Dimitrie Gusti avea puterea de a accepta opinii 
argumentate chiar şi când erau opuse celor împărtăşite de el la un mo
ment dat. I.S.B.C. a fost receptiv la metoda propusă de Anton Golopenţia 
ceea ce se vede din afirmaţiile liderului său, Grofşorean, dar şi din fap
tul că în campaniile sale a trecut de la monografii de sate la studiul te
matic, al unei problematici anume. De pildă la propunerea lui Golopen
ţia s-a început în zona oraşului Ferdinand (Oţelu-Roşu de astăzi) cerce
tarea efectelor industrializării asupra ţăranului român din Banat.32 Cam
pania a debutat la Ohaba-Bistra dar o astfel de temă nu putea fi cerce
tată doar într-un singur sat. Se avea în vedere extinderea ei în regiunea 
Reşiţa-Anina şi chiar în părţile Hunedoarei. Era o schimbare evidentă 
în concepţia I.S.B.C. căci primele două campanii se desfăşuraseră după 
modelul promovat şi în alte părţi de către echipele Institutului Social 
Român. Amândouă s-au finalizat cu câte o monografie care a văzut şi 
lumina tiparuluP. Acum însă la sugestia lui Anton Golopenţia se studia 
nu un sat ci o problemă cu extensie regională ceea ce impunea o schim
bare care s-a şi produs. Ea a fost posibilă datorită bunei relaţii pe care 
Anton Golopenţia o stabilise cu I.S.B.C. dar şi datorită independenţei 
iniţiale a acestuia. Trecând în revistă realizările celor două institute so
ciale regionale, cel de la Timişoara şi cel de la Chişinău, Anton Golopen
ţia a pus în evidenţă calitatea excepţională a primului34• Din păcate el 
nu se bucură încă de atenţia pe care ar merita-o dincolo de hotarele pro
vinciei. Uneori, anumite studii reuşesc totuşi, prin calitatea lor ştiinţi
fică şi gravitatea problemelor abordate, să treacă această barieră. Aşa 
sunt cele ale lui Stoicănescu şi Negru „cu privire la slăbiciunea elemen
tului românesc în oraşele din Banat şi la achiziţiile de pământ ale şva
bilor1n. I.S.B.C. a făcut în Banat o adevărată operă de pedagogie naţio
nală, a trezit intelectualitatea, simţul de răspundere pentru soarta ţinu
tului bănăţean şi a ţării. Dar, scrie Golopenţia, mai are două merite la 
fel de mari: „A demonstrat funcţiunea politică a cercetării realităţii so
ciale. Incheind fiecare campanie monografică prin redactarea unui me
moriu care să formuleze problema constatată şi măsurile şi remediile gă-
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site potrivite, şi luptând din greu, ca să impună acest memoriu atenţiei 
celor în drept să ia acele măsuri şi să adopte acele memorii, Institutul 
Social din Banat a demonstrat utilitatea pe care o pot avea cercetările şi 
anchetele făcute de oamenii de ştiinţă pentru conducătorii naţiunii. îm
prejurarea că aceste memorii sesizate n-au purtat roadele aşteptate fiind 
de grabă uitate şi trecute în arhivă de miniştrii şi directorii sechestraţi 
de satisfacerea intervenţiilor de ordin electoral şi de măsurile concen
trând ţara întreagă nu micşorează însemnătatea acestui exemplu. Rostul 
adevărat al cercetării realităţii sociale este acesta: valorificarea rezulta
telor pentru teoria generală a fenomenelor observate nu e decât o op2-
raţie secundară. O ştim prea bine noi cei din Bucureşti, şi, în această 
privinţă, metoda Institutului Social bănăţean e şi cea a cercetărilor mo
nografice organizate de Institutul Social din Bucureşti. E adevărat însă 
că multe din cercetările pornite de noi au fost socotite de cei ce le în
treprindeau ca mijloace de a soluţiona controverse ale teoriei, că altele 
s-au oprit la simpla prezentare a constatărilor, fără a mai purta de grijă 
ca ele să ajungă la cunoştinţa celui care îşi putea orienta acţiunea ad
ministrativă după ele"36• O direcţie sistematic urmărită de I.S.B.C. a fost 
cea de neutralizare a propagandei maghiare prin prezentarea adevăratei 
situaţii din Ungaria dar şi a minorităţilor din Transilvania. Acest scurt 
articol publicat în „Sociologia Românească" sub semnătura unuia dintre 
cei mai străluciţi reprezentanţi ai Şcolii Sociologice de la Bucureşti arată 
care era locul I.S.B.C. în cercetarea sociologică contemporană dar arăta, 
fără îndoială, şi legătura autorului cu acest institut. 

în revista publicată la Timişoara Anton Golopenţia a publicat însă 
puţin. De reţinut este o recenzie asupra unui articol despre Banat cuprins 
într-un volum enciclopedic german''7• Este de fapt un amplu studiu ce 
pune în evidenţă cunoştinţele amănunţite ale semnatarului asupra isto
riei Banatului dobândite prin parcurgerea deopotrivă a istoriografiei ro
mâne şi germane dar este şi o lucrare ce anunţă direcţia imagologică, 
fapt surprinzător pentru vremea aceea. L-a redactat fiind în Germania 
şi l-a trimis revistei de la Leipzig. Rămâne un adevărat model de ana
liză din perspectivă pluridisciplinară a unui text complex şi extrem de 
dens. Schimbând mereu unghiul de abordare de la cel istoriografic la 
cel sociologic-antropologic, la cel politic şi geopolitic Anton Golopenţia 
realizează o lucidă analiză a modului în care germanii percep spaţiul bă
năţean dar şi a rosturilor pentru care a fost scris un asemenea volum, a 
rosturilor pentru care Banatului i s-a rezervat un spaţiu întins în eco
nomia lui. Astfel de analize, în concepţia sa, trebuia să producă şi I.S.B.C. 
după ce va dispune de o grupare de analişti. Remarcăm doar faptul că 
angajamentul său pentru I.S.B.C. era concret şi-l exprima prin demon
straţii practice. El va continua să se manifeste şi peste ani. Fiind de fapt 
conducătorul echipei care redacta „Sociologia Românească" el reuşeşte 
să ofere spaţiu celor de la Institut, inclusiv lui Cornel Grofşorean38 , să 
le polarizeze realizările. În tot ce face dă dovadă de tact. Mai tânăr fiind 
ştie să facă în aşa fel încât să cruţe orgolii dar să se facă totuşi auzit 
şi respectat, să obţină ceea ce doreşte. Prezent întotdeauna când este ne
voie de el, discret şi eficient devine un fel de împuternicit al I.S.B.C. 
la Bucureşti. El citea manuscrisele - cum a făcut de pildă cu monografia 
Belinţului - făcând observaţii judicioase dar ştia să facă rost de bani 
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atunci când o campanie trebuia relansată, să remonteze moralul un~i 
prieten, într-un cuvânt era un om pe care se putea conta. în 1938 îl so
licita de Cornel Grofşorean la o colaborare dar o însoţea şi de o 
ofertă pe care o formulează cu deosebită elega.""lţă pentru a nu răni 
cumva: „In privinţa ajutorului bănăţean la scoaterea unui număr con
sacrat oraşelor româneşti al S(ociologiei) R(omâneşti) mă voi conforma in
dicaţiei Dv.: voi scrie adecă individual celor pomeniţi. Cum lui Negru 
i-am scris şi cerut acest ajutor, îmi rămâne să Vă adresez Dv. şi d-lui 
Stoicănescu aceeaşi rugăminte. Cred că prietenul Negru şi d-l Stoică
nescu simt nevoia de a formula concluzia numeroaselor cercetări de de
taliu asupra structurii Timişorii într-un tablou de ansamblu. Pe Dv. cred 
că v-ar tenta să prezentaţi procesul postbelic de deplasare a centrului ro
mânesc al Banatului de la Caransebeş şi Lugoj la Timişoara şi criza vieţii 
româneşti din Banat pe care a determinat-o plecarea din capitalele de 
plasă a intelectualilor români şi mutarea lor la Timişoara. În privinţa 
unei cercetări într-un centru industrial bănăţean (Reşiţa) Obiecţia Dv. 
că ea nu poate fi intreprinsă fără oarecari resurse destinate ei e foarte 
întemeiată. Aş fi bucuros dacă Negru sau cel care o va duce la capăt 
mi-ar face un deviz de cheltuieli. Cred că-mi va izbuti să obţin în acest 
scop până la 10 OOO lei. Ce s-ar putea face cu această sumă? Spuneţi cu 
mâhnire în scrisoarea Dvs. că e nebun cel ce-şi jertfeşte ca Dv. anii şi 
puterea de muncă ridicând cultura românească. Sunt sigur că nu credeţi 
nici Dv. aşa ceva. Noi măcar suntem cu totul de altă părere. Aceşti 6 ani 
de muncă v-au scos bănăţeanul cel mai mare şi mai adevărat al zilelor 
noastre"39• 

Desigur, publicarea întregului set al corespondenţei lui Grofşorean 
cu Anton Golopenţia, care este de aşteptat cât de curând va constitui 
un eveniment pentru clarificarea nu doar a unor etape şi direcţii pe care 
le-a cunoscut Istitutul Social Banat-Crişana ci a istoriei Banatului inter
belic în ansamblu. Semnificaţia acestor documente pentru istoria cer
eetărilor sociologice în România nu poate fi decât una majoră. Până atunci 
am oferit informaţia cuprinsă în scrisorile ce ne-au fost accesibile nouă. 

Din corespondenţa cu Dimitrie Gusti s-a păstrat mai mult deşi, cum 
am arătat mai sus, nici acest set nu este integral, el poate oferi totuşi o 
imagine mai exactă a preocupărilor lui Cornel Grofşorean în legătură 
cu rostul I.S.B.C. în viaţa spirituală a Banatului. Se poate urmări din 
studiul acestor scrisori şi evoluţia I.S.B.C. punctată de griji şi preocupări 
mai ales în privinţa fondurilor, dar nu numai. În 1935 Grofşorean era 
alarmat de intenţia înfiinţării unei Regionale a Astrei în Banat ceea ce, 
în sine nu era un lucru rău. Noul secretar general al acesteia dr. Iuliu 
Moldovan nu-şi ascundea însă intenţia înglobării Institutului de la Timi
şoara în structurile acestei regionale40, ceea ce ar fr putut însemna sfâr
şitul său. Grofşorean face tot ce-i stă în putinţă pentru a împiedica un 
astfel de deznodământ. Se adresează cui ştie că ar putea ajuta şi, .fireşte, 
în primul rând lui Dimitrie Gusti41 • îi explică că el nu refuză colabora
rea cu o asociaţiune care avea rădăcini istorice în spaţiul bănăţean ci re
fuză includerea I.S.B.C. în „Astra". Are şi un plan în privinţa colabo
rării care nu trebuie şi nu putea fi bilaterală ci neapărat trilaterală fiindcă 
nu se poate face abstracţie de Fundaţiile Regale. Colaborarea, aşa cum 
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o gândeşte el, este nu numai posibilă ci chiar de dorit pentru că toate 
trei forţele vor acţiona asupra satului dar nu concomitent, ci în etape 
succesive. Nimeni nu poate face abstracţie în ţară de Fundaţii care au un 
aşa de înalt patronaj şi dispun de fonduri cu mult mai mari decât ori
care altă fundaţie sau asociaţie culturală. Cel puţin pentru institutul său 
dorinţa de colaborare este mai mult decât evidentă mai ales că profeso
rul Gusti are un cuvânt atât de greu în conducerea acestora. Multe lu
cruri s-ar putea rezolva prin Fundaţii. Odată stabilită relaţia şi cadrul, 
cercetările s-ar putea face cu bani din această parte, şi-ar câştiga şi in
stitutul libertatea de mişcare şi nu ar mai rămâne la discreţia unor func
ţionari locali care oricând îi pot interzice subvenţiile. Dacă acest lucru 
s-ar întâmpla - şi este posibil oricând - o reluare după oarecare pauză, 
ar fi imposibilă fiindcă nimeni nu ar mai accepta să revină în aceleaşi 
condiţii de nesiguranţă. Oricând jocul politic ar putea aduce în fruntea 
prefecturii oameni incapabili să înţeleagă rostul unui asemenea institut. 
Sentimentul nesiguranţei poate avea consecinţe grave. Acestea sunt prin
cipalele motive care îl fac să ceară „reglementarea colaborării intre In
stitutele Sociale şi Fundaţiile Regale". După el ar fi bine ca echipele re
gale să fie conduse de către Institutele sociale - fireşte, numai în ceea 
ce priveşte cercetarea monografică - urmând ca într-o a doua etapă, după 
încheierea primei, dedicată ştiinţei, să descindă în sat pentru realizările 
practice. Pentru asigurarea fondurilor Institutelor Sociale ar fi bine să 
se voteze o lege prin care Ministerul Cultelor va fi obligat cu repartiţia 
anuală a bugetelor fiecăruia. După finalizarea anchetelor, Institutele 'se 
vor implica şi ele, împreună cu autorităţile locale, administrative, în 
opera de culturalizare. Aceasta nu se poate lăsa numai în seama preo
tului şi învăţătorului din localitate. 

Nu este singura scrisoare care ridică problema spinoasă a banilor 
pentru organizarea campaniilor, a cercetării în general. Uneori Grofşo
rean ajunge la soluţii cu adevărat insolite. De pildă la 11 mai 193642 „îl 
deranjează" pe Dimitrie Gusti cu o scrisoare privind licitaţia de inaren
dare a două cinematografe timişorene, Capitol şi Apollo, ce aparţineau 
primăriei. Pentru că se dovediseră nerentabile (din cauza neglijenţei, asi
gură Grofşorean!) urma să fie inarendate la 15 iunie. Cu simţ gospodă
resc şi profitând de prevederile legale care scutesc cu 501/o de taxe in
stituţiile culturale s-ar putea scoate de pe urma lor un beneficiu sub
stanţial, în orice caz mai mare de 500 OOO de lei, ceea ce este suficient 
pentru a acoperi cheltuielile I.S.B.C. pe an. El, împreună cu membrii in
stitutului, s-ar implica, ar participa la licitaţie (fapt ce trebuie deocam
dată ţinut secret fiindcă la acelaşi lucru se gândeşte şi dr. Iuliu Moldo
van dornic să înzestreze Astra cu o sursă de venit) dar le trebuie o sumă 
pentru înscriere. Trebuie făcut orice pentru a împiedica Astra să pună 
mâna pe cinematografe căci secretarul său n-a încetat să gândească la 
planul de a se infiltra în Banat pe seama I.S.B.C. Mai mult, cu banii câş
tigaţi, va domina şi terenul în dauna altora. Nu se poate abţine de la o 
mică manevră prin care ~ncearcă să creeze o rivalitate Bucureşti-Cluj 
de care să beneficieze Timişoara. Era desigur o naivitate dar asemenea 
manevre se pot sesiza destule în presa vremii şi în chestiuni politice. 
Acum îmbracă postura de victimă al nepăsării Bucureştiului care lasă 
mai departe Banatul în seama Clujului şi asta în ciuda faptului că el, 
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Cornel Grofşorean, a militat tot timpul în sprijinul capitalei, aşa cum 
dealtfel este şi firesc: „Dacă însă Bucureştiul n-are de zis nimica, eu aci 
nu mă pot singur opune. Mi-am dat toată truda ca să emancipez pe teren 
cultural Banatul de sub tutela Clujului, am încercat ca să încadrez viaţa 
noastră culturală în ritmul de la Bucureşti, dacă întâmpin indiferenţa 
n-am decât să mă resemnez. Poate că şi tendinţele Fundaţiilor Regale este 
ca Banatul să nu se emancipeze de sub conducerea Ardealului. Măcar 
aceasta îmi este impresia socotind îndemnul minimal care ni s-a dat de 
către Bucureşti timp de 5 ani de când, cu onoare conduc acest Institut". 
Deşi nu suntem în posesia răspunsului ştim totuşi sigur că planul a că
zut de vreme ce I.S.B.C. n-a ajuns arendaşul cinematografelor timişo
rene. Relaţiile cu Bucureştiul au continuat totuşi în aceeaşi termeni de 
bună colaborare. 

Uneori scrisorile lui Grofşorean au consistenţa şi lungimea unor ve
ritabile rapoarte de cercetare. Aşa s-a întâmplat după campania din 
1936 de la Pojejena ale cărei prime observaţii le aflăm într-un astfel de 
document.43 El conţine una dintre cele mai dense pagini asupra vieţii 
rurale din satul bănăţean de pe Valea Dunării în epoca interbelică. Cu
lorile în care este făcută prezentarea sunt destul de închise. Lui Cornel 
Grofşorean i se pare că lucrurile sunt atât de rele încât de aici încolo 
trebuie făcut ceva nu pentru a îndrepta ci pentru a evita o explozie so
cială. 

Campania aceasta a durat 20 de zile şi, la sfârşit, materialul adus a 
fost organizat expoziţional. Din păcate Dimitrie Gusti nu a putut parti
cipa la vernisaj. Se pune în evidenţă, prin calitatea exponatelor - hărţi, 
tabele statistice, diagrame şi rapoarte - experienţa celor 35 de echipieri 
care aveau deja la. activ mai bine de trei ani de cercetare. Lucrurile au 
fost clare de la bun început pentru toţi. Mai întâi s-au stabilit obiecti
vele urmărite care porneau .de la specificul zonei Clisurii. Iată-le, în con
cepţia lui Cornel Grofşorean: 

1. Cercetarea ştiinţifică propriu-zisă a realităţilor rurale. 
2. Exercitarea - prin contactul direct cu ţăranii - a unui stimu

lent sufletesc asupra unei populaţii dezorientate şi revoltate. A obţinut 
încrederea oamenilor care l-au acceptat „ştiindu-mă bănăţean". Din spu
sele ţăranilor a izbucnit „ura faţă de tot ce e domn, o ură faţă de oraş, 
o ură faţă de Bucureşti". Este limpede, de acum, că nu-i suficientă doar 
investigaţia ştiinţifică în sine ci şi participarea la dezamorsarea unei si
tuaţii tensionate. Unii au ajuns până acolo încât spuneau fără ocoliş că 
pe vremea imperiului era mai bine. Personal nu vede altă soluţie, pen
tru moment, decât o intensificare a propagandei naţionale, naţionalismul. 
Asta mai ales că se apropie repede şi inevitabil războiul, un război te
ribil cum n-a mai fost. Cine să apere ţara? Şi pentru ce ar lupta ţăranul 
„care astăzi este hărţuit, exploatat şi batjocorit?" Sentimentul naţional 
şi cel monarhic ar putea fi unul din remedii. În sufletul acestor bănă
ţeni sentimentul monarhic este încă puternic dar se erodează pe zi ce 
trece în faţa unei extrem de active propagande republicane şi aceasta 
pune în pericol unitatea neamului românesc. 

3. Deprinderea celor din echipa monografică cu satul de care s-au· 
înstrăinat, a fost un alt obiectiv al campaniei. Grofşorean ·crede că prin 
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contacte repetate, prin cunoaşterea mediului celuilalt, se poate pro
duce o nivelare a deosebirilor dintre sat şi oraş. 

4. Prin simpla prezenţă a monografiştilor dar mai ales prin impli
carea lor în viaţa satelor se realizează un control asupra autorităţilor 
de la acest nivel. Desigur, este nevoie şi de o creştere a prestigiului echi
pelor. Ele trebuie conduse de oameni serioşi, în vârstă, bine pregătiţi, 
pregătiţi in mod special pentru funcţia lor. Ei ar putea să aibă obligaţia 
sesizării oricăror abuzuri constatate la faţa locului şi să ceară celor în 
drept remedierile necesare. Administraţia s-ar îmbunătăţi dacă funcţio
narii locali ştiu că se pot pomeni oricând cu o echipă monografică în 
comună alcătuită din specialişti în cele mai diverse domenii atentă la 
tot ce se petrece şi capabilă să exercite un control sever şi competent. 
Şi ca să-şi sprijine opinia, recurge la câteva exemple (chiar din Poje
jena) de abuzuri strigătoare la cer şi care, în lipsa controlului, devin 
fapte cotidiene. Agentul fiscal din sat săvârşea adevărate barbarii, şeful 
de post solicitat de monografişti nu a catadicsit să vină. Primul con
fiscă, sub ochii celuilalt şi potrivnic legii, chiar şi uneltele agricole. Cu 
toate că era vremea prunelor nu elibera autorizaţie de cazan pentru 
restanţierii de impozit. Mulţi şi-au aruncat, în consecinţă, comina în 
Dunăre iar prunele le-au dat la porci. Depozitul primăriei era arhiplin 
de pluguri, butoaie etc . .şi asta în toiul muncilor la câmp. Să se mai 
mire cineva că oamenii spun că era mai bine în vremea imperiului!? 
La Sârbova, chiar în primăvara aceea, perceptorul de la Buziaş a bătut 
toba în sat că se va scoate din circulaţie moneda de 100 de lei cerând 
populaţiei să prezinte la schimb piesele deţinute. După ce a strâns 
180 OOO de lei a anunţat că de fapt nu se schimbă nimic iar moneda 
rămâne în contiuare valabilă însă s-a folosit de acest tertip pentru a-şi 
strânge impozitele. A intervenit el, Grofşorean, la prefect şi banii au 
fost restituiţi. Asta însă a fost posibil în judeţul Timiş pentru că prefec
tul Nistor e om cu judecată dar în judeţul Caraş domneşte o anarhie 
nemaipomenită. Nimeni nu s-a prezentat din partea prefecturii nici la 
închiderea campaniei după cum nu s-a prezentat nici la deschidere. Au 
lipsit reprezentanţii autorităţilor judeţene şi la ceremonia sfinţirii troi
ţelor dăruite de Institut deşi a luat parte P.S.S. Episcopul Caransebeşu
lui. Asta în condiţiile în care toate cheltuielile au fost suportate de Insti
tut! Se pare chiar că, pe undeva, prezenţa monografiştilor a deranjat pe 
cei de la Judeţ. La fel sunt şi cei de la nivel local, pur şi simplu inexis
tenţi. Medicul de circumscripţie nu a mai dat în Pojejena nici. o injecţie 
de salvasan din anul 1928 când populaţia satului are în proporţie de 
300;0 Wassermannul pozitiv! Deşi primise dispoziţie de la inspectoratul 
sanitar să colaboreze cu monografiştii, s-a îmbătat a doua zi şi i-a înjurat 
în faţa ţăranilor. O adev<lrată pacoste este blocajul care s-a produs vân
zării-cumpărării de proprietăti imobiliare. Ca să-i scutească de taxe, no
tarii au sfătuit pe ţărani ca în astfel de situaţii să nu încheie contracte 
în regulă încurcându-i astfel dar privând şi statul de un venit cuvenit. 
Consecinţa: nici un teren nu este înregistrat pe numele proprietarului 
de fapt. Nu se mai pot face vânzări-cumpărări pentru că niciuna din 
părţi nu este înregistrată la Cartea Funduară ci doar predecesorii lor, 
acum morţi. Avem deci o Carte Funduară care însă n-are ce face! 
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Când a fost luată hotărârea descinderii la Pojejena au făcut-o im
presionaţi de o conferinţă a inspectorului general de învăţământ Sabin 
Evuţianu care arătase procesul de deznaţionalizare ce se petrece acolo 
cu satele româneşti. Asta în vremea unei administraţii româneşti după 
ce marea unire era un fapt de mult împlinit. S-au gândit să redreseze 
organizând un şir de conferinţe şi chiar declamaţii, cântece etc. Dorea 
să vadă cu ochii proprii ce se întâmplă pe Clisura Dunării, să înţeleagă 
folosindu-se de instrumentele ştiinţei sociologice. 

A avut în vedere şi problema bolilor venerice care bântuiau în re
giune şi despre care aflaseră de la serviciile sanitare dar nu bănuiseră 
proporţiile cu adevărat alarmante. Medicii care au făcut parte din echipă 
au avut enorm de lucru administrând salvasanul multor locuitori. 

In altă ordine de idei trebuie să atragă atenţia unui fapt semnifi
cativ şi el. Anume baptismul a câştigat foarte mult teren dar - de 
menţionat ___.:__ numai printre români. Având în echipă preoţi au încercat 
să recupereze printr-o propagandă religioasă, acţiune în cadrul căreia 
au fost incluse şi ceremoniile de înălţare a troiţelor aduse de la Timi
şoara la Pojejena, Suşca şi Socol, asta în prezenţa episcopului de Ca
ransebeş. 

Fortificarea sentimentului monarhic a fost un obiectiv prestabilit 
dar convingerea le-a fost întărită de ceea ce au văzut la Pojejena. ln 
mai multe case erau afişate portretele Habsburgilor. In consecinţă au 
împărţit în sat peste 100 de portrete ale lui Carol II. Şi astăzi în acest 
vechi ţinut de graniţă, oamenii ştiu de „împărat" numai că-i spun „îm
păratul român". 

Cu astfel de lucruri, afară fireşte de anchetele sociologice care con
stituie baza cercetării lor, s-au ocupat monografiştii Institutului din Ti
mişoara la Pojejena. Au avut surpriza însă ca la 6 august, la întrunirea 
organizaţiei P.N.Ţ. din sat, ţinută sub preşedenţia tocmai a liderului re
gional, Sever Bocu, să fie atacaţi cu înverşunare. Desigur, „Vestul", 
oficiosul P.N.Ţ. din Timişoara s-a făcut ecoul acestei atitudini nepo
trivite. S-a cerut, lucru fără precedent, retragerea membrilor partidului 
ţărăriist din I.S.B.C. pentru că acesta ar fi, chipurile, condus de un tră
dător adică de Cornel Grofşorean. In fond şi aceste atacuri nu erau decât 
reflexia polemicii cu Sever Bocu care a făcut mare vâlvă la vremea ei 
în presa din Banat44 dar acum se ajungea la o atitudine inadmisibilă. 
Spre lauda membrilor ţărănişti ai institutului nici unul nu şi-a dat de
misia. Există însă un motiv de nemulţumire şi Grofşorean ţine să-l 
aducă la cunoştinţa lui Gusti. Toată lumea a observat, şi el de asemenea, 
că Fundaţiile omit în toate împrejurările persoana sa. Nu crede că ar fl 
doar o simplă coincidenţă. Pe de altă parte Fundaţiile acordă Institutului 
subvenţii importante. Să tragă de aici concluzia că instituţia în sine este 
agreată dar nu persoana sa, a conducătorului ei? In acest caz nu-i ră
mâne decât să demisioneze şi să abandoneze cercetarea monografică, de 
ecnipă, de teren şi să se dedice numai investigaţiilor de ordin teoretic. 
Pe teren el nu mai poate merge cu autoritatea ştirbită fiindcă aceasta 
impietează asupra mu9cii colective, asupra întregii echipe or acum împo:.. 
triva lui s-a declanşat o campanie fără precedent, o campanie de defăi
mare atât în judeţul Timiş cât şi în Caraş. S-au petrecut tot felul de 
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lucruri care îl pun pe gCmduri. De pildă, primăria Timişorii a promis 
o subvenţie de 150 OOO de lei pe baza căreia au întocmit planul campa
niei dar, fără nici un preaviz, a fost redusă la numai 50 OOO de lei. Din 
aceştia jumătate s-au primit încă din mai şi cu ei s-au lichidat spesele 
administrative. Au mai rămas deci pentru monografişti doar 25 OOO de 
lei. Pe lângă toate acestea li s-a mai refuzat şi camioneta promisă pentru 
transportul bagajelor, materialelor şi a troiţelor ceea ce i-a mai obligat 
la o cheltuială neprevăzută de 40 OOO de lei plătită drept chirie pentru 
o maşină. Nu a fost însă totul. Li s-a refuzat şi detaşarea unui funcţio
nar al primăriei, membru de bază al echipei, fiind un statistician califi
cat şi un om foarte harnic. L-ar fi folosit în domeniul economic dar n-a 
primit aprobarea. Toate acestea le socoteşte semnale semnificative pentru 
ce se pune la cale. Toată lumea - scrie Grofşorean - spune „că nu 
sunt susţinut de la centru" ceea ce lui, după atâtea, nu i se pare imposi
bil. Desigur, el face în acest fel o trimitere precisă, solicitând implicit 
iajutorul lui Gusti care deşi nu era membru de partid era agreat în 
cercurile P.N.Ţ.-ului. 

Până una-alta, curând va înainta şi un memoriu cuprinzător asupra 
campaniei şi, cum, în sfârşit, monografia Belinţului este gata, o va trimite 
rugându-l pe Gusti să scrie un cuvânt înainte ceea ce acesta, după cum 
se vede în volum, a acceptat45• Nu numai scrisoarea de mai sus şi memo
riul pomenit au fost singurele documente în care se relatează lucruri des
coperite cu ocazia campaniei de la Pojejena. Lor li s-a mai adăugat, la 
1 octombrie 1936, încă o scrisoare46 în care ~ubiectul principal este cel 
al aplicării (sau al neaplicării) reformei agrare la Pojejena şi în alte sate 
de pe Dunărea bănăţeană. Împreună cu echipa lor pe întreaga durată 
a cercetărilor, s-a aflat şi un delegat al Ministerului Justiţiei, un judecă
tor de la Gherla, Dr. Iosif Jivan. El s-a ocupat exclusiv cu această pro~ 
blemă. Iat-o, în concepţia lui Grofşorean: ,,în Valea Dunării - la circa 
26 comune - nu s-a aplicat reforma agrară, deoarece nu erau pământuri 
disponibile având în vedere că întinsele păduri, livezi şi păşuni ale Co
munităţii de Avere din Biserica Albă formând un complex indivizibil, nu 
se putea expropria fără asentimentul guvernului iugoslav. Discuţiile şi 
tocmelile au durat 15 ani de zile până ce din urmă, anul trecut cele două 
state au căzut de acord urmând despăgubirea proprie ţarilor iugoslavi. 
Şi aici intervine momentul „valah". Statul român în loc să aplice reforma 
agrară, a expropiat toată averea pe seama sa deşi aceste imobile - ca şi 
acele din Caransebeş ale Comunităţii de Avere a Reg. 13 grăniceresc 
(austriac, bine înţeles) - formează proprietatea exclusivă a familiilor 
grănicereşti. Şi daeă din cine ştie ce considerente n-a consimţit, ca să 
reînfiinţeze Comunitatea acestei averi, racordând-o administraţiei din 
Caransebeş, avea datoria cea mai elementară, să împroprietărească pe 
foştii proprietari. Ori, nu aşa s-a întâmplat. Ci statul a împărţit pe seama 
comunelor păduri şi păşuni (parcă în baza reformei agrare nu ar fi fost 
obligat la aceasta) reţinându-şi un teritoriu însemnat ca rezerva statului, 
fără nici un drept legal. Urmarea este că, în Valea Dunării, se manifestă 
o nemulţumire efervescentă şi ameninţătoare deoarece Oficiile silvice 
desfăşurau o persecuţie ostilă împotriva p.opulaţiei sub cuvânt de con
travenţii silvice. Amenzi care se urcă la sute de mii (mai mult: în co
muna Nai.dăş - la nordul Clisurei - suma amenzilor se· ridică la 7 mi-. 
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Iioane Lei) exasperând întreaga ţărănime. Un alt inconvenknt grav este 
că ţăranii în timp ce guvernele române şi iugoslave tratau problema 
16 ani de zile, în lipsa de pământ şi fiind scurtaţi de ,beneficiile reformei 
agrare, apoi instigaţi de politicieni, au ocupat terenurile arabile. Astfel 
la Pojejena circa 600 jughere. Statul însă nu recunoaşte aceste ocupaţiunL 
De aci se nasc încurcături, litigii, neîndestulări până la revoltă. In situa
ţia aceasta ţăranii din Pojejena Română s-au adresat - de două ori -
către Majestatea Sa. Şi aci intervine momentul foarte delicat deoarece 
organele în subordine deşi sesizaţi de către cabinetul Majestăţii Sale nu 
au luat nici o măsură. Parte de neglijenţă, parte din incapacitate de a 
afla un deznodământ echitabil. Urmarea psihică este însă foarte defavora
bilă având în vedere că în conştiinţa acestor grăniceri trăieşte şi azi încă 
convingerea unor privilegii acordate lor de către Casa de Habsburg. Iară 
azi se văd frustraţi de aceste drepturi deşi se adresase „Împăratului ro
mân" cum zic ei. Având ferma convingere că după declaraţiile categorice 
ale Majestăţii Sale de la Caransebeş unde Regele a declarat că îşi asumă 
patronajul asupra grănicerilor din sudul Banatului, că şi lor li se va face 
dreptate". La I.S.B.C. se lucrează acum pe studiul lui Iosif Jivan pentru 
a se întocmi un memoriu pe care ar dori să-l aducă la cunoştinţă regelui, 
fireşte, prin intermediul lui Dimitri~ Gusti. Vor face acolo şi propuneri 
concrete privind rezolvarea situaţiei. Roagă deci să-i acorde lui Jivan o 
audienţă pentru a putea explica cum stau lucrurile. 

Răspunsul lui Gusti a întârziat mult dar nu ştim din ce cauză. El 
a sosit la 16 noiembrie47 şi este liniştitor pentru grijile ce şi le făcuse 
Grofşorean. Asigură, de la bun început, că multe din cele expuse, su
puse atenţiei sale, le-a gândit şi el. Problema muncii în teren, a rela
ţiilor între instituţii, între echip€le monografice şi cele studenţeşti, ne
voia educaţiei cetăţeneşti şi naţionale, apropierea între intelectuali şi ţă
rani, toate îl preocupă şi pe el. La fel îl frământă problema implicării 
administraţiei la munca specifică a Institutelor Sociale, a pregătirii con
ducătorilor de echipe monografice, a raporturilor Fundaţiilor cu admi
nistraţia locală. Acestea şi-ar putea găsi rezolvarea atunci când Institu
tele vor avea autoritate de stat, opinie pe care el a făcut-o publică. Mo
nografia satului Belinţ l-a impresionat prin datele consistente. Are şi 
observaţii şi le va comunica dar deocamdată mulţumeşte „pentru munca 
aşa de frumoasă pe care a-ţi depus-o şi continuaţi a o. depune pentru un 
ideal social şi ştiinţific, al nostru şi al D-voastră". Spera că necazurile 
pricinuite de cei care de fapt ar trebui să-i fie colaboratori să nu-l poată 
opri din activitatea sa aşa de rodnică şi aşa de bine începută. „în ce mă 
priveşte, vă rog să fiţi convinşi de întreaga stimă şi încredere ce o păs
trăm adevăratului întemeietor al Institutului Social Banat-Crişana". 
Cuvintele acestea au avut în mod sigur un efect puternic asupra lui 
Grofşorean care îşi vedea reconfirmată încrederea proresorului Gusti. La 
10 decembrie o scurtă scrisoare trimisă lui de către Octavian Neamţu îi 
întăreşte convingerea că cei de la Institutul Social îi stau în ajutor48• I se 
aduce la cunoştinţă că Profesorul a plecat pe 7 decembrie la Paris unde 
va rămâne până la sfârşitul lunii dar a lăsat dispoziţie să i se comunice 
că va scrie studiul introductiv la volumul pentru Belinţ. Insistă în mod 
deosebit asupra impresiei excelente pe care manuscrisul a făcut-o ceea 
ce îndreptăţeşte odată în plus bunele păreri despre I.S.B.C. 
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Pentru o perioadă destul de îndelungată şirul scrisorilor de care dis
punem se întrerupe. Este tocmai perioada în care se pregătea legea Ser
viciului Social si ar fi fost foarte interesant schimbul de idei care în mod 
sigur s-a produ~ în aceste împrejurări. Din fericire absenţa documentelor 
nu este totală. Dispunem de un întins memoriu întocmit în baza unor ho
tărâri ale Adunării Generale a membrilor I.S.B.C. şi înaintat lui Dimitrie 
Gusti49• Sunt cuprinse acolo o serie de observaţii şi propuneri menite sa 
evite atât subordonarea totală a institutului celui de la Bucureşti cât şi 
includerea lui pe o listă şi deci într-un regim comun, cu 1cele care abia 
urmau să se înfiinţeze. Era o interpretare proprie a legii Serviciului So
cial pe care o vom reproduce în anexă aşa încât nu o vom comenta aici. 
O invocăm doar pentru caracterul oarecum opoziţionist pe care îl degajă 
arătând că răstimpul în care această lege a fost în vigoare I.S.B.C. şi 
conducătorul lui nu s-au simţit tocmai liberi în munca lor. 

O primă scrisoare din noua serie a corespondenţei are consistenţa şi 
structura unui veritabil memoriu şi ea. Datează din 18 aprilie 1939:;o şi 
reia, în deschidere, aceeaşi problemă. Şi aici se vede aceeaşi îngrijorare 
în faţa posibilităţii, reale sau doar imaginare, ca Institutul Social Banat
Crişana să-şi piardă identitatea. Reuşise, până în acel moment, să depă
şească destule etape dificile dar de astă dată lucrurile erau mult mai 
complicate şi mai greu de rezolvat. Trebuia mare grijă pentru că la mij
loc nu erau numai prevederile unei legi dar şi personalitatea lui Di
mitrie Gusti unul din iniţiatorii şi susţinătorii acelei legi pe care Grofşo
rean o simţea ca restrictivă. Şi totuşi nu e;.,ită să-şi exprime, mai pe faţă, 
mai aluziv, opiniile. Cunoştea generozitatea şi obiectivitatea interlocu
toru.lui şi conta pe ele. Acum, mai mult decât în alte împrejurări, vor
beşte în numele tuturor membrilor Institutului. Ei s-au sfătuit şi au con
venit „asupra felului de colaborare a Institutului Social Banat-Crişana cu 
Institutul de Cercetări Sociale al României". Toţi membrii marcanţi ai 
I.S.B.C. sunţ de părere că acesta trebuie să-şi păstreze pe mai departe 
independenţa, să rămână persoană juridică fiindcă el a intrat, prin rezul
tatele sale, definitiv în conştiinţa opiniei publice bănăţene. Trebuie res
pectate statutele care au fost aprobate la înfiinţare, în 1932, şi care au 
fost depuse la Tribunal dar să fie autorizat cu „reprezentarea Regiona
lei". Structura de conducere să rămână şi ea' la fel cu preşedinte, vice
preşedinte, secretar, casier, cenzori şi comitet ales şi el ca şi ceilalţi de 
adunarea generală. Personalul administrativ şi tehnic va fi numit, ca -şi 
până. acum, de comitet. Centrul poate numi un director şi acordă o sub
venţie pentru cercetare. Dacă toate acestea sunt convenite şi respectate 
atunci s-ar putea colabora foarte strâns în realizarea unui plan de cerce
tare elaborat la Centru. In concluz•ie subordonarea s-ar realiza doar în 
domeniul ştiinţific. Acestea n-ar contraveni, după câte cunoaşte, p5rerilor 
lui Gusti căci se ştie cât a militat acesta pentru autonomia Region:i.le
lor. Este adevărat, recunoaşte semnatarul scrisorii, el însuşi a cerut afi
lierea dar acum ea numai este convenabilă. In privinţa legii, după pă
rerea lui, ar exista o portiţă pentru rezolvarea în sensul dorit de bănă
ţeni. La art. 16 se prevede şi „federalizarea". Oricum un statut special 
pentru I.S.B.C. este cerut chiar de cei opt ani de realizări pe care-i poate 
invoca. Un motiv pentru reticenţele bănăţene ar fi şi debandada vizibilă 
cu uşurinţă chiar în activitatea de la Centru instalată după plecarea lui 
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Dimitrie Gusti din ţară. Ca să argumenteze anexează şi adresa trimisă lui 
cu nr. 12 300 din 28 martie curent. Prin ea i se comunica aprobarea pen
tru anul de gestiune 1939/1940, 700 OOO de lei iar el ceruse un milion şi 
jumătate potrivit trebuinţelor activităţilor planificate. Cei de la Centru, 
se vede treaba, nu ştiu că anual Banatul varsă statului trei miliarde. Ar
gumentul mai fusese folosit odată, cu ani în urmă şi se dovedise eficient. 
ln consecinţă iată-l repus pe tapet. în aceeaşi adresă li se spune şi pe ce 
anume să-i cheltuiască. Cu 150 OOO lei să achite volumul monografic 
Sârbova iar cu cei rămaşi să achite cheltuielile administrative pe trei 
luni. Un pasaj i se pare „direct umoristic": „sumele pentru personal sunt 
prea mari faţă de sumele pentru material". După o astfel de punere a 
problemei este curios cu cine o să mai facă anchetele. Chiar dacă ar lucra 
cu absolvenţi, aceştia nu pot participa şi la prelucrarea datelor şi apoi, 
după trei luni ei sunt lăsaţi acasă. Şi acum nu e vorba de monografia 
unei singure localităţi ci de o plasă întreagă. Chestiunea cu plasa i se 
pare şi ea cam curioasă: „De când formează plasa o unitate socială? Ştiu 
că ea este o unitate administrativă foarte variabilă şi mai ştiu că unita
tea sociologică este familia, satul, regiunea, problema, dar plasa?". Dacă 
însă la Centru s-a hotărât, ei se supun! Totuşi cine va strânge materia
lul căci în plasă sunt multe sate şi toate trebuie cercetate iar 1.S.B.C. 
are o singură echipă şi aceasta nu prea numeroasă în condiţiile unui buget 
auster ca cel comunicat. Ar fi o soluţie: să culeagă datele echipele re
gale iar specialiştii săi doar să le îndrume metodic. Are şi observaţii cu 
privire la salarii. Conform adresei atât de des invocate, ele sunt mai mici 
decât ale celor de la Serviciul Social (credeau, până acum, că fac parte 
şi ei din acelaşi serviciu). El personal, de pildă, a ajuns de la 10 OOO lei 
lunar la 6 OOO lei. Secretarul general nici măcar nu are leafă ceea ce în
seamnă că şi munca aceluia va cădea acut tot asupra lui. Aşa nu crede 
că mai poate rămâne în funcţia de director. Se mai dispune, tot acolo, ca 
Institutul să nu mai rămână decât cu un secretar şi un secretar de redac
ţie care va fi şi contabil ceea ce e de domeniul absurdului. I.S.B.C. are 
un contabil şi încă unul foarte bun care-i şi expert al Politehnicii la care 
ar trebui să r~nunţe după adresa cu pricina. Aşa „mici şi modeşti'' cum 
au fost ei la Institutul timişorean, au avut totuşi şi secretar de birou şi 
secretar de redacţie, dactilograf, contabil şi toate aceste posturi au fost 
acoperite dintr-un buget de 3-400 OOO lei. Dacă mai era nevoie, pe te
ren, de încă 2-3 dactilografi, cu învoirea comitetului, puteau fi anga
jaţi. Acum, pentru o asemenea treabă vor merge la Bucureşti să ceară 
aprobarea. Aceasta nu poate fi o colaborare ci o tutelă degradantă! De 
la Centru vin şi tot felul de indicaţii contradictorii care nu pot decât 
să îneurce treburile. După toate astea crede că va fi uşor înţeles în stră
dania sa pentru a menţine independenţa I.S.B.C. dar şi pentru o cât mai 
fructuoasă colaborare în plan ştiinţific. Pentru ca toate să fie bune înain
tează şi un proiect de statut al I.S.B.C. care odată aprobat - cum este 
îndreptăţit să spere cunoscându-l pe DL Profesor Gusti - ar fi supus 
şi adunării generale de la Timişoara: 

„Art .. . Institutul Social Banat-Crişana, instituţie autonomă, cu per
sonalitate juridică proprie, este încredinţat cu agendele Regionalei dln 
Timişoara. 
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Art . . . Numele acestei regionale este „Institutul Social Banat-Cri
şana". Regionala din Timişoara a Institutului de Cercetări Sodale al 
României". 

Art ... Toate celelalte numiri se vor face de către organele statuare 
ale Institutului Social Banat-Crişana conform prescripţiilor din statutele 
proprii. 

Art ... Institutul de Cercetări Sociale al României împreună cu Re
gionala stabilesc programul planului de lucru anual având Centrul drept 
ca în privinţa executării acestui plan de lucru să dea îndrumiJ.ri ştiinţi
fice şi să exercite un control. 

Art. . . Pentru a înlesni activitatea Institutului Social Banat-Cri
şana, Centrul va pune la dispoziţie o subvenţie anuală. 

Art. . . . Suma astfel acordată va fi utilizată conform dispoziţiuni
lor date de către organele statutare ale Institutului Social Banat-Cri
şana. Centrul însă îşi rezervă dreptul de a controla gestiunea sumelor 
<icordate ca subvenţie de către Institutul de Cercetări Sociale al Ro-
mâniei. 

Art .... In caz că şi personalul Regionalelor va fi asimilat funcţio
narilor publici în conformitate cu art. 22 din Legea Serviciului. Social, 
Centrul îşi rezervă dreptul de a hotărî în privinţa aceasta, luând şi 
avizul Comitetului Regionalei". 

In acest fel şi cu aprobarea adunării generale ar putea accepta func
ţia de director căci n-ar vrea, în fond, să părăsească Institutul, o creaţie 
a sa. Refuzul său ar ·isca şi la Centru şi la Timişoara, şi în sus şi în jos, 
destule animozităţi şi nu este nici momentul nici cazul pentru aşa ceva. 
Problema aceasta, a statutului I.S.B.C. în noile condiţii, trenează de 4 
luni, iată pentru ce s-a hotărât să-i scrie lui Dimitrie Gusti tocmai la 
New-York. 

Incurajat probabil de un răspuns favorabil în unele din punctele 
puse în discuţie, Cornel Grofşorean s-a grăb1t să-l facă public ca pe o 
mare victorie. Reuşeşte să-1 irite pe Traian Herseni unul din cei mai 
zeloşi reprezentanţi ai Centrului care-i adresează un răspuns mai mult 
decât aspru51• Mânia clocoteşte în fiecare rând. El personal regretă că 
măsurile Institutului Central care au fost primite fără comentarii de 
C'elelalte Regionale, l-au supărat aşa tare pe Grofşorean încât 1--au de
.terminat să-i trimită o adresă de-a dreptul jignitoare cum a fost cea 
din 23 mai având nr. 379. Refuză să mai discute pe un ton lipsit de ur
banitate aşa că va pune capăt corespondenţei. Totuşi redactează o lungă 
scrisoare în care îşi varsă focul. Grofşorean îi neagă dreptul să semneze 
singur adresele direcţiei sa:le (deşi regulamentul îi dă acest drept) dar 
procedează la fel chiar în adresa cu pricina. Nici aceea nu a fost sem
nată decât de Grofşorean deşi ar fi .trebuit contrasemnată de vicepreşe
dinte şi de secretarul general. Mai contestă. Grofşorean şi statutele care 
totuşi, au fost elaborate cu consultarea Regionailelor inclusiv cea bănă
.ţeană. Acum că refuză să accepte contopirea deşi prin adrese scrise 
(nr. 155 şi 156 din 16 şi 18 februarie 1939) îşi dăduse acordul. Nu Cen
trul a decis asta ci chiar Grofşorean care conduce două instituţii diferite 
dar cu acelaşi profil, Regionala şi I.S.B.C. Se poate convinge şi singur 
că noua situaţie nu a afectat .doar I.S.B.C. ci şi Institutul Social Român 
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clin Bucureşti ceea ce arată clar .că nu a fost vorba de „un deziderat 
personal". Şi acesta, „care e mai vechiu decât al Dv. şi are cel puţin 
aceleaşi merite" a fost desfiinţat. Tot aşa cel din Basarabia care şi-a 
predat patrimoniul Institutului de Cercetări Sociale ai României, înfiin
ţa.t prin legea Serviciului Social. Dacă însă Grofşorean are o înţeJegere 
cu Dimitrie Gusti era dator să i-o comunice şi lui, ca şi condiţiile ce le 
cuprinde fiindcă el, Traian Herseni nu a făcut decât să aplice întocmai 
instrucţiunile primite. Despre plasele-model şi alegerea for nu poate 
spune decât că este un atribut al Serviciului Social pe cale şi l-a exer
citat. Se vor trimite două echipe în două plase model pentru a se în
cepe în acest fel colaborarea între echtpele de monografişti şi cele ale 
Serviciului Social. Dacă însă Grofşorean vrea să procedeze altfel decât 
a hotărât Profesorul Gusti, n-are decât! Nici în privinţa felului cum 
a fost repartizat bugetul nu s-a plâns nimeni în afară de el. In orice 
caz, dacă există o înţelegere aşa cum se pretinde, el îşi retrage toate 
adresele care contravin, de acum încolo să fie considerate ca simple in
formări. Va conduce Regionala pe răspundere proprie şi „pentru că nu 
pot accepta să mi se scrie în stilul jignitor pe care îl întrebuinţaţi Dv, 
numai pentru că îndeplinesc instrucţiunile primite de mine în foc să 
încercaţi o lămurire a lucrurilor, vă rog să vă adresaţi pe viitor d-lui 
Secretar General iar eu voiu trim1te adresele pe care e obligată Direcţia 
mea să le lucreze, d-lui Vice-Preşedinte al Regionalei Timişoara, cu titlu 
pur informativ. In sfârşit, dacă doriţi, la întoarcerea d--0.ui Prof. Gusti, 
voiu cere şi dezrădăcinarea completă a Direcţiei mele de toate lucrările 
privitoare 1a Institutul Dv. ca să evttăm pe viitor orice supărare inutilă 
şi un ton care nu cadrează cu r.elaţiile ştiinţifice". 

Este evident că Traian Herseni nu a înţeles îngrijorarea şi moti
vele exacte ale acesteia sub imperiul căreia acţionase Grofşorean dar, se 
pare, nici acesta, la rându-i, nu a ştiut cum să se facă înţeles. Oricum 
s-a întrerupt o legătură care, în a<lte împrejurări, având în vedere an
vergura celor doi, ar fi avut, desigur, consecinţe importante în cerce
tarea sociologică românească. Grofşorean rămânea să se bizuiască la 
Bucureşti pe vechea relaţie cu Dimitrie Gusti şi pe cei doi bănăţeni, 
Anton Golopenţia şi Octavian Neamţu. Desigur, până la urmă a trebuit 
să accepte legea şi efectele ei şi cât timp a rămas aceasta în vigoare 
i.S.B.C. a căutat să se acomodeze situaţiei. La desfiinţarea Serviciului 
Social, Institutul de la Timişoara s-a ales cu o datorie substanţială la o 
tipografie unde fusese dată o comandă pentru un volum de la I.S.B.C„ 
monografia comunei Sârbova. Comanda fusese dată de Institutuul Socia'l 
care dispunea atunci de buget iar plata se ridica la 150 OOO de lei din 
care 100 OOO au şi fost achitaţi. Rămâneau 50 OOO de lei care să fie plă
tiţi în scurt timp. In acest interval însă Institutul So:::ial a fost suspen
dat iar I.S.B.C. şi-a recăpătat independenţa. A fost somat să plătească. 
A refuzat aşa că a fost dat în judecată şi condamnat să achite cei 50 OOO 
ce lei plus 3 OOO de lei cheltuieli de judecată. De fapt banii ar fi trebuit 
plătiţi de Fundaţiile Regale care erau deţinătoarele de drept ale acti
velor şi pasivelor Institutului Social. Aşadar volumul monografic dedi
cat Sârbovei a fost plătit atât de Institutul So::ial cât şi de I.S.B.C. Be
neficiarul plăţii a fost tipografia „Cooperativa Naţională". 
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Izbucnirea războiului aduce alte griji şi sarcini în plus Institutu
lui pe care şi le-a asumat ca pe o datorie faţă de ţară. Unul din pro
iectele cele mai importante din această perioadă a fost cel al istoriei 
Banatului. In 15 iulie 1943 îl aducea la cunoştinţă şi lui Dimitrie Gusti52• 

In acel moment se ,lucra deja atât de unii membrii ai I.S.B.C. sau cola
boratori mai vechi, bănăţeni, cât şi un grup de profesori de la facultă
ţile aflate la Timişoara în refugju după răpirea Transhlvaniei de Nord, 
Basarabiei şi Bucovinei. Se stabiliseră părţile care reveneau fiecăruia. 
Studiile urmau să fie publicate pentru a putea fi astfel supuse desba
terii şi abia apoi să fie integrate unei sinteze. Spera să le poată tipări 
în „Revista Institutului Social Banat-Crişana". Avea unele promisiuni 
de sprijin. Astfel Ministerul Propagandei preconiza o subvenţie de 25 OOO 
de lei care, deşi nu sunt mulţi, i-ar ajuta să ,se descurce pentru moment. 
Acum însă a fost anunţat că s~a anulat cu totul. Nu poate deci publica 
studiile de istorie căci numărul pe mai-august, dublu, fusese deja dat 
la tipar. In · această situaţie se adresează lui Gusti rugându~l să inter
vină pe lângă ministrul Ion Petrovici determinându-l să revină asupra 
sumei promise. 

Incă odată cuvântul lui Dimitrie Gusti a fost ascultat salvând pro
iectul bănăţean. La 17 iunie53 era în măsură să confirme - Cornel Grof
şorean - că banii au sosit la Timişoara: „Nu ştiu cum să vă mUilţu
mesc! Când am primit ştirea telefonică referitoare la subvenţia de 
300 OOO lei, am săltat ca un copil de bucurie ... ". Plin de mulţumire 
revine la chestiunile istoriografice. Planul conceput de ei va abandona 
schema tradiţională, în fond impusă de modelul unguresc, acceptat în 
lucrări mai vechi. Acum istoria Banatului, pentru prima oară pe între
gul său parcurs, va fi integrată celei româneşti. Echipa de care dispun 
este redutabiJă: V. Motogna, T. Morariu, Şt. Man.ciulea, Traian Pop, 
Gh. Cotoşman, N. Tomiciu, Şt. Lupşa, N. Ilieşiu, Tr. Topliceanu, V. Ar-
deleanu, Tr. Birăescu şi E. Botiş. · 

S-a schimbat şi periodicitatea apariţiei revistei. Ea apare odată la 
două luni în forma şi structura obişnuită dar va ;mai avea, bilunar, şi 
un buletin istoric. 

Afară de asta, Ministerul de Externe a cerut pregătirea unui ma
terial documentar referitor la realizările celor 24 de ani de când Bana
tul s-a unit cu România. Trebuie terminat până la 1 august aşa că se 
lucrează intens deşi nu sunt bani pentru plata referenţilor. Numai pen
tru deplasări şi cărţi Banca „Timişoarei" a pus la dispoziţie 100 OOO 
de lei. 

1n încheiere, încântat de promptitudinea şi eficienţa intervenţiei, 
simte nevoia unei declaraţii de loialitate: „Cum vedeţi deci, D-le profe
scr, suntem discipolii D-Voastră sârguincioşi şi credincioşi stând neclin
tiţi la datorie aci, la colţul acesta de Ţară din nou contestat, din nou 
periclitat ... ". Dealtfel, în ciuda condiţiilor de război, n-au încetat nici 
cu cercetarea monografică. Subvenţionaţi de un fiu .al satului Naidăş 
au fost încă din anul trecut acolo şi au adus un material bogat pe care 
vor să-l publice într-un volum monografic. Acelaşi a promis şi banii 
pentru tipar. 

Intre timp Dimitrie Gusti a făcut tot ce i-a stat în putinţă să ob
ţină noi subvenţii pe seama I.S.B.C. Pe lângă cei 300 OOO de lei de 1a 
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Institutul din Bucureşti a mai obţinut 400 OOO de lei de la I. Petrovici. 
Mai are promisiuni şi de la Ministerul Propagandei dar nu uită să stre
coare şi îndemnul „Publicaţi însă şi materialul monografic ce-l mai 
a veţi "54• Curând - scrie el - va sosi la Timişoara secretarul general 
în Ministern1l Propagandei căruia i-a vorbit deja şi i-a înmânat şi o 
scrisoare. II va căuta în mod sigur pe Grofşorean. In rest, toate bUJ11e 
dacă n-ar fi oboseala acumulată de multă vreme: „Sânt extenuat şi nu 
ştiu unde să-mi petrec câteva săptămâni de odihnă. La 1 August încep 
câteva lucrări noi: de cercetare, de publicare (reviste, trei şi vreo 12 
Yolume!)". 

In octombrie 194355 înregistrăm o nouă solicitare către Dimitrie 
Gusti. De astă dată în legătură cu Şcoala de Arte Decorative. Ea a fost 
în.fiinţată la Timişoara după ani de stăruinţe dar profesorii care predau 
acolo nu sunt încă titularizaţi. De fapt Grofşorean se lupta pentru Ro
mul Ladea a cărui titularizare nu s-a produs „datorită faptului că nu 
are diploma recerută de lege". In acest caz, socoteşte Grofşorean, nu 
poate fi vorba decât de „formalismul desastros al epocii". Un artist ca 
Romul Ladea nu are nevoie de diplomă! Este deci stăruitor rugat Profe
sorul să intervină la ministrul Petrovici „om de cultură superioară" şi 
să încerce să rezolve problema. Mai ţine să spună că bănăţenii nu sunt 
şi nu pot fi mulţumi.ţi numai cu Şcoala de Arte Decorative ei vor o 
Şcoală de Arte Frumoase. Acestui frumos gând se opune, din motive 
meschine, Academia de Arte Frumoase din Bucureşti. Ciudat rol pen
tru o capitală acela de a pune beţe în roate provinciei în loc să ajute! 
Nu este, singura rugăminte. Cazul Profesorului Atanasie Popa, director 
la Şcoala de Arte Decorative şi profesor la Şcoala Normală, merită şi el 
toată atenţia. Acesta doreşte să treacă în altă slujbă şi a înaintat o ce
rere în acest sens d-lui Negru. Speră ca în acest fel să aibă mai mult 
timp pentru cercetările sale. Roagă să se intervină, unde trebuie, şi 
pentru el. In fine, mai este o problemă cu profesorul Nicolae Ursu, un 
cunoscut folclorist şi foarte serios colaborator al I.S.B.C. In prezent lu
crează la un album de folclor muzical în care strânge culegerile făcute 
în atâtea campanii. Nici acesta - printre altele - n-ar fi de prisos de
legaţiei române care va merge la Conferinţa de Pace ce va urma răz-
1boiului. Fireşte, dacă va fi o conferinţă şi nu un dictat ceea ce este 
foarte posibil! La Conservatorul din Timişoara s-a înfiinţat acun:i o a 
doua catedră de teorie şi solfegiu, domeniu în care Nicolae Ursu lu
crează de 10 ani. A fost şi premiat! Ar fi bine să fie el numit pe această 
catedră. Deocamdată ar accepta chiar şi gratuit. Prin urmare, să ~nter
vină Dimitrie Gusti şi în această problemă şi tot la D-J. Petrovici. Acesta 
a avut deja ocazia să-l cunoască pe Nicolae Ursu la recomandarea Rec
torului dr. Haţieganu. Alăturat trimite şi lista cuprinzând lucrările pe
tentului deşi a<::esta •se va prezenta personal la Gusti chiar săptămâna 
viitoare. 

Vremurile erau aspre dar I.S.B.C. a reuşit totuşi nu numai să su
pravieţuiască dar să-şi continuie chiar cer<::etările, să-şi extindă unele 
domenii, să-şi susţină membrii şi să-şi asigure surse de finanţare. Tocmai 
acum şi-a înfiinţat secţia etnologică, agrară şi etico-juridică. Existau 
deci, în toamna anului 1943, 5 secţii - toate active - şi perspectiva 
de a înfiinţa încă una,· de învăţământ56• Fiecare secţie aduce însă pe 

https://biblioteca-digitala.ro



376 Carmen AZIJcrt, Valeriu Leu 30 

lângă sporul de informaţie şi un spor de cheltuieli mai ales pentru tipă
rirea lucrărilor redactate într-un număr mai mare. ln acest context s-a 
ivit propunerea „Daciei Traiane" o societate pe acţiuni aparţinătoare de 
Ministerul Propagandei care deţine pachetul majoritar de a lua revista 
I.S.B.C. în editura ei. Dacă revista este numai tipărită aici, nu este rău 
fiindcă tipografia este bine utilată, cu maşini performante şi deci cos
turile sunt mai mici. Se poate însă ca revista şi celelalte publicaţii să 
treacă la această editură dar se pune şi întrebarea care este interesul 
,.Daciei Traiane"? În orice caz propunerea este ademenitoare pentru că 
în acest fel s-ar crea facilităţi nu numai în tipărire ci şi în plasarea pu
blicaţiilor la plăşile şi comunele judeţelor bănăţene dar şi în Arad şi 
Hunedoara. Şi fiindcă a venit vorba de câmpul de acţiune al I.S.B.C., 
n-ar fi oare bine ca şi Oltenia să-i fie arondată? Argumente ar fi, mai 
ales de ordin istoric. Cum se ştie vechiul Banat de Severin s-a întins pe 
ambii versanţi carpatini. S-ar crea şi un factor suplimentar de unitate 
atât de necesară în timp de război dar parcă şi mai necesară în timp 
de pace când, primejdia părând trecută, se refac forţele centrifuge. 
Dacă Dimitrie Gusti ar îndemna în sensul celor sugerate, intelectualii 
olteni, ei ar lua legătura cu I.S.B.C. O soluţie ar fi înscrierea reciprocă 
a membrilor celor două regionatle, de la Timişoara şi Craiova, ca mem
brii deplini. Ei se vor întâlni din când în când la acţiuni comune. Cei 
din Oltenia ar avea atunci şi posibilitatea de publicare în revistă iar 
,.Dacia Traiană" s-ar extinde şi în Oltenia sporindu-şi veniturile şi 
distribuind publicaţiile I.S.B.C. şi acolo. E o propunere! Ea însă nu s-a 
realizat. 

Este semnificativ felul în care 'se încheie setul de scrisori accesi
bil nouă. 

La 2 ianuarie 194457 Dimitrie Gusti expediază o depeşă de felicitare 
lui Cornel Grofşorean. Purta antetul Academiei Române! 

„Rog pe DL Preşedinte Dr. Grofşorean să primească cele mai calde 
urări de realizări strălucite ale Institutului creat şi condus de D-Sa cu 
atâta succes, pentru 1944. Cu cele mai cordiale mulţumiri pentru ama
bilele cuvinte şi cu aceiaşi veche prietenie admirativă. D. Gusti". 

La 18 martie acelaşi an58, Cornel Grofşorean îşi exprima gratitu
dinea pentru ajutorul permanent şi necondiţionat primit de la Dimi
trie Gusti chiar de la înfiinţarea I.S.B.C. Este o declaraţie de fidelitate 
faţă de cel pe care l-a considerat mentorul său. Cu acest prilej cere 
părerea celui mai autorizat asupra titlului cel mai potrivit pentru vo
lumul monografiei Naidăşului. Are două variante: 1. Monografia comu-
11€i Naidăş (jud. Caraş) analiză sociologică cu privire la literatură, mu
zică, port şi obiceiuri. 2. Analiza sociologică din comuna Naidăş (jud. 
Caraş) cu privire la literatură, muzică, port şi obiceiuri. îl roagă tot
odată să accepte să scrie prefaţa lucrării. Ministerul Propagandei a pro
mis finanţarea cărţii dar ad oficial, în acest sens, nu are. Speră ca 
ministrul AL Marcu să accepte propunerea lui Octavian Neamţu favo
rabilă I.S.B.C. Cornel Grofşorean, este vizibil acest lucru, se grăbea să 
scoată această monografie presimţind un dezastru istoric. Din păcate 
nu s-a înşelat nici de astă dată. Valul care a înecat ţara a pus capăt 
activităţii institutelor socia,le inclusiv a celui bănăţean. Merită să re
?roducem, finalul scrisorii: 
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„Mă străduiesc scrie Grofşorean - din răsputeri ca să avem 
cât mai multe realizări pe teren cultural - nu numai din dragoste 
pentru această disciplină ci şi din punct de vedere politic căci prea se 
poate ca să vină un moment în viitorul apropiat când se va pune în 
cumpănă valoarea culturală a popoarelor din Bazinul Dunării". 

Momentul a venit dar nu criteriile culturale au fost luate în seamă 
ci forţa. A contat numai forţa! 

NOTE 

1 C. Grofşorean, Jurnal (1933-1937), manuscris în Arhiva Muzeului de Istorie 
Caraş-Se.verin din Reşiţa (A.M.J.R.), p. 31-32, inv. 187411. Autorul evocă o întâm
f)lare din anii tinereţii când i-a înfăţişat sociologului de la Budapesta o lucrare 
a sa, un „studiu metafizic": „Interesant de remarcat că acest studiu a fost citit 
de Jaszy Oszkar cu care aveam legături fiind de dânsul şi cercetat la Teregova în 
anul 1911 când studia chestiunea naţionalităţilor. Jaszy, un om al ştiinţelor reale, 
nu acuză nici o observaţie asupra lucrării ·mele ci m-a sfătuit ca să abandonez 
studiul metafizic ocupându-mă cu ştiinţele sociale. Sub impresia acestui sfat am 
început un studiu mai serios cu problemele sociologice". 

2 O. Bădina, O. Neamţu, Dimitrie Gusti. Viaţă şi personalitate, Bucureşti, 
(1967), p. 125. 

3 In această privinţă există totuşi unele contradicţii în presa vremii. De pildă, 
articolul nesemnat Crearea unui Institut Social Bănăţean - iniţiativă luată de pri
marul oraşului nostru, in „Vestul", III (1932), nr. 449 din 7 februarie 1932 reproduce 
parţial un discurs al lui C. Grofşorean unde este pomenit ca membru al „trium
viratului" care a iniţiat I.S.B.C., alături de vorbitor şi rectorul Politehnicii, pe 
Petru Nemaianu. „Nu aflam însă soluţionarea - scrie în articolul invocat repro
ducând din cuvântare - potrivită până când nu luasem, întâmplător, contact cu 
distinsul publicist al Banatului: dl. Dr. Petru Nemaianu care îmi mărturisi că, de 
câţiva ani încoace, îl preocupă planul înfiinţării unui institut bănăţean. Astfel 
paternitatea acestei idei ii compete d-lui Nemaianu ( ... ) Consiliul profesoral - cum 
era şi firesc - şi-a dat adeziunea pentru înfiinţarea unui institut social sub egida 
Politehnicei şi, în consecinţă, d-l profesor ing. Victor Vlad a compus un proiect 
de statute luând de bază statutele Institutului Social Român de la Bucureşti. Acest 
statut împreună cu proiectul d-lui Dr. Nemaianu a fost, de către subsemnatul, 
completat în sensul proiectului-anexat urmând o lungă discuţiune la şedinţa preala
bilă care se va convoca în decursul lunei Ianuarie. Ţin să menţionez· că asupra 
numirei institutului există o divergenţă de păreri între d-l in.g. Vlad şi Dr. P. Ne
rnoianu ... ". O Bădina, O, Neamţu, Op. cit., p. 125 îl dau însă ca întemeietor, pe 
Iosif Nemaianu, fratele lui Petru. După opinia prezentată în această lucrare I.S.B.C. 
s-ar fi înfiinţat în 1933. Acum se ştie sigur: el s-a înfiinţat in 19312, 21 mai. 

4 V. Leu, Istoria unui proiect eşuat, în „Românii", Băile-Herculane, 1995, 
p. 31-33. 

5 A. Bejan, L. Bejan, Aportul cercetărilor de teren ale I.S.B.C. la dezvoltarea 
sociologiei româneşti din perioada interbelică, în „Analele Universităţii din Timi
şoara", Ştiinţe Sociale, lll, 2, 1978, p. 44-50; Jdem, Învăţământul rural din Banat 
în cercetările Institutului Social Banat-Crişana, în „Tradiţie şi inovaţie în cerce
tarea social-politică şi culturală. Studii documentare", Timişoara, 1983, p. 81-90. 
A. Negru, Contribuţii transilvănene şi bănăţene la dezvoltarea instituţionalizată 
a sociologiei româneşti, în „Revue de Transylvanie", tom. I, Nr. 1, 1991, p. 71-=86; 
A. Negru, E. Pop, Contribuţia Institutului Social Banat-Crişana la cercetarc2 cul
turii populare, în „Anuarul Arhivei de Folclor", VIII-XI (1'987-1990), 1991, p. 175-
189; Gh. Ruja, Şcoala Politehnică din Timişoara şi Institutul Social Banat-Crişana 
în climatul cultural ideologic al perioadei interbelice, în „Studii de istorie a Bana
tului", XIII, Timişoara, 1987, p. 125-155; Idem, Contribuţia Institutului Social Ba
nat-Crişana la dezvoltarea sociologiei, în „Viitorul Social", LXXV (1882), p. 631-637. 
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Idem, Crearea Institutului Social Banat-Crişana şi direcţiile activităţii sale între 
anii 1932-1934, în vol. „Tradiţie şi inovaţie în cercetarea social-politică şi cultu
rală. Studii documentare", Timişoara, rn83, p. SS-1'24. C. C. Bălan, Biografia unel 
instituţii, Institutul Social Banat-Crişana, în „Sociologie Românească", Nr. 3-4, 
1995, p. 35·3-362. 

6 Proiectul publicării corespondenţei lui Anton Golopenţia cu C. Grofşorean 
a fost prezentat ca posibil în cadrul unuia mai vast cuprinzând întregul epistolar 
al tatălui său, de către D-na Sanda Golopenţia cu ocazia unei conferinţe care a avut 
Ioc la 25 iulie 1996 în sala revistei „Orizont" din Timişoara. Tentativele de a fi 
publicat înainte de 1989 au eşuat privând ·astfel Banatul de una dintre cele mai 
importante izvoare ale sale privind istoria sociologiei şi istoria culturală în gene
ral. Vezi S. Golopenţia, Anton Golopenţia. Bio-Bibliografie, în vol. „Anton Golo
penţia. Restituiri", Bucureşti, 1995, p. 11-70. Vezi şi interviul D-nei Sanda Golo
penţia acordat Smarandei Vultur publicat în „Orizont", Timişoara, VII (19·96), Nr. 7 
(1373) din 17 iulie. 

7 O. Bădină, O. Neamţu, Op. cit., p. 125; • • • Crearea unui Institut Social 
Bănăţean - iniţiativă luată de primarul oraşului nostru, în „Vestul", III (1932), 
nr. 449 din 7 februarie. 

8 Biblioteca Judeţeană Timiş, Manuscris, v. 168, f. 150. Scrisoarea rectorului 
Politehnicii din Timişoara către D. Gu.sti din 20 februarie 1932. 

9 • • •, Infiinţarea Institutului Social Bana·t-Crişana, în „Revista Institu
tului Banat-Crişana", I (1933), nr. 1, p. 30. 

IO Veron, Institutul Social Banat-Crişana, în „Vestul", III (1932), nr. din 
13 decembrie. 

11 • • •, Crearea unui Institut ... , în „Vestul", LII (1932), Nr. 449 din 7 fe
bruarie. 

12 C. Gro~orean, Metoda monografică a Institutului Social Banat-Crişana, în 
„Timpul", IX (1938), p. 10. . 

113 A. Negru, Contribuţii transilvănene şi bănăţene la dezvoltarea instituţio
nalizată a sociologiei româneşti, in „Revue de Transylvanie", tom. I, Nr. 1, 1001, 
p. 82. Institutul bănăţean şi-a pierdut personalitatea juridică sub efectul legii Ser
viciului Social în intervalul 1938-mai 19'40. 

14 C. Grofşorean, Metoda monografică ... 
15 Arhivele Statului Caransebeş, Fond Muzeul Judeţean Caraş-Severin (În 

continuare M.J.C.), inv. 865/1. &risoarea lui C. Grofşorean către Dimitrie Gusti 
din 24 iulie 1934. 

16 Arhivele Statului Caransebeş, M.J.C., inv. 867/<l. Scrisoarea lui Gh. Sofronie 
către C. Grofşorean din 2 iunie 19~4. 

17 • • •, Ancheta monografică în comuna Be!inţ, Timişoara, 1938. 
HI Apud, Serbare de încheiere a campaniei monografiştilor Institutului So-

cial Banat-Crişana din comuna Belinţ, în „Vestul", V (1934), nr. din 4 septembrie. 
19 Arhivele Statului Caransebeş, M.J.C., inv. 864/l. Scrisoarea lui C. Grofşo

rean către Dimitrie Gusti din 28 iunie 1934. 
2.0 Arhivele Statului Caransebe!?, M.J.C., inv. 899/1. Scrisoarea lui C. Grofşo

rean către D. Gusti din 24 septembrie 1934. · 
21 Arhivele Statului Caransebeş, M.J.C„ inv. 862/2. Scrisoarea lui C. -~rofş6-

rean către D. Gusti, din 15 septembrie 1934. 
22 Arhivele Statului Caranseibeş, M.J.C., inv. 861/1. Scrisoarea lui C. Grof.şo

rean către D. Gusti din 24 septembrie 1934. 
23. Arhivele Statului Caransebeş, M.J.C., inv. 801/2. Scrisoarea lui C. Grof?o

rean către D. Gusti din 26 decembrie 1934. 
24 Arhivele Statului Caransebeş, M.J.C„ inv. 120-0/1. Scri-soarea lui A. Golo

penţia către C. Grofşorean din 17 octombrie 1935. 
25 Arhivele Statului Caransebeş, M.J.C„ inv. lt23/l. Scrisoarea lui A. Golo-

pe11ţia către C. Grofşorean din 31 octombrie 1935. 
26 Ibidem. 
27 Ibidem. 
28 Vezi, de exemplu, revista presei străine din „Revista Institutului Social 

Banat-Crişana", VI (1938). Nr. 24, p. 65-lhJ. 
29 S. Golopenţia, Op. cit., p. 21. 
3-0 Arhivele Statului Caransebeş, M.J.C„ inv. H7î/1. Scrisoarea lui C. Grofşo

l"ean către A. Golopenţia din 18 martie, 1935. 

https://biblioteca-digitala.ro



33 Din istoria cercetării sociologice în Banat 379 

31 H. H. Sthal, Amintiri şi gânduri din vechea ŞQ()ală a „monografiilor socio
logice", Bucureşti, 1981, p. 360--361. 

32 C. Grofşorean, Influenţa industrializării asupra ţăranului român, în „So
ciologie Românească", IV (1939), Nr. 1-3, p. 22. „Institutul Social Banat-Crişana 
terminându-şi anchetele în anii 1934-1935 asupra problemei depopulării, la suges
tia d-lui prof. Gusti a luat în desbatere, după ample discuţii avute cu d-l dr. A. Go
lopenţia, o altă problemă tot atât de interesantă şi de mare însemnătate: pro
blema industrializării şi influenţa acestui proces asupra elementului autohton ro
mânesc". Peste trei ani este însă pomenit doar numele lui Anton Golopenţia. Vezi 
C. Grofşorean, prefaţă la broşura lui E. Botiş, Urbanizarea ţăranului român, Timi
şoara (1941), p. 1: „In vara lui 1939 echipa noastră monografică a descins în co
muna Ohaba-Bistra (lângă Caransebeş) pentru a studia o problemă foarte intere
santă, sugerată de distinsul sociolog bănăţean d-l prof. Anton Golopenţia, şi anu
me: procesul de urbanizare a muncitorului român în cadrele industrializării, adică 
problema dacă ţăranul român, părăsindu-şi ogorul se urbanizează ori se proletari
zează sub influenţa maşinismului". 

33 • • •, Anchetă monografică în comuna Belinţ, Timişoara, 1938 şi Mono
grafia comunei Sârbova, Timişoara, 1939. 

34 A. Golopenţia, Două centre regionale de organizare românească şi de docu
mentare: Institutele Sociale din Banat şi Basarabia, în „Sociologie Românească", 
II (1937), Nr. 111-1'2, p. 529-532. Articolul a fost reluat dar numai în ceea ce pri
veşte referirile la Banat în „Revista Institutului Social Banat-Crişana", VI (1938), 
Nr. 21, ianuarie-martie. 

35 I. Negru, Pierdem şi pământul, în „Revista Institutului Social Banat-Cri
şana", IV (1936), Nr. 16, p. 17-48; C. Stoicănescu, Situaţia economică şi problema 
naţionalităţilor în oraşul Timişoara. Câteva aspecte statistice, în „Revista Institu
tului Social Banat-Crişana", IV (1936), p. 49--75; Idem, Un aspect al vieţii naţio
nale şi economice la frontiera de vest. lngrijorătoarea situaţie românească faţă de 
industrie, meserii, comerţ şi proprietate agricolă în jud. Timiş, în „Revista Insti
tutului Social Banat-Crişana", IV (1936), Nr. 16, p. 22---420. 

36 A. Golopenţia, Două centre ... , p. 530. 
37 Idem, Banatul într-un dicţionar german, în „Revista Institutului Social 

Banat-Crişana", IV (1936), Nr. 14, p. 41-49. 
38 C. Grofşorean, Influenţa industrializării asupra ţăranului român", în „So

ciologie Românească", IV (1939), nr. 1-3, p. 22-24. 
39 Muzeul de Istorie al Judeţului Caraş-Severin din Reşiţa, (în continuare 

M.J.R.), Fond. Cornel Grofşorean, inv. 8137/79, Scrisoarea lui A. Golopenţia către 
C. Grofşorean din 3 martie 1938. Cum toate documentele de la Muzeul Judeţean 
din Reşiţa fac parte din acelaşi fond, în continuare vom enunţa doar indicele 
anunţat şi nr. de inventar. 

40 Asupra acestei probleme vezi studiul lui Carmen Albert din prezentul 
volum. 

41 M.J.R., inv. 8130172. Scrisoarea lui C. Grofşorean către D. Gusti din 26 oc
tombrie 1935. 

42 M.J.R., doc. neinventariat. Scrisoarea lui C. Grofşorean către D. Gusti din 
11 mai 1936. Din păcate documentul nu s-a păstrat decât parţial. 

43 M.J.R., inv. 8132174. Scrisoarea lui C. Grofşorean către D. Gusti din 9 sep
tembrie 1936. 

44 Atacurile din „Vestul" porniseră prin aprilie-mai ·1936. Iată câteva titluri 
semnificative: lncă un „mare român": Grofşoretin K. Bela, în „Vestul", VII (193u), 
nr. 1630 din 17 aprilie; Grofşoredn K. Bela - trădătorul consequent, in „Vestul", 
VII (1936), Nr. 1641 din 1 mai. Niciunul din acestea nu era semnat dar ocupa în
treagă prima pagină a oficiosului ţărănist din Banat. C. Grofşorean a răspuns la 
rându-i într-un serial publicat într-un ziar din Arad; „Ecoul" (de la 27 aprilie 1936 
până la 7 mai 1936, în fiecare număr) dr. C. Grofşorean, Răspuns la atacurile par
tiltului naiional-ţărănesc de sub preşedenţia lui Sever Bacu, din jud. Timiş-Toron
t~l. 

45 vezi, Ancheta monografică în comuna Belinţ, Timişoara, 1938. 
46 M.J.R., document neinventariat, Scrisoarea lui C. Grofşorean către D. Gusti, 

1 octombrie 1936. 
47 M.J.R., inv. 1219, Scrisoarea lui D. Gusti către C. Grofşorean din 16 noiem

brie 1936. 
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48 M.J.R., inv. 602/1. ~risoarea lui O. Neamţu către C. Grofşorean din 10 de
cembrie 1936. 

49 Vezi anexa I. 
50 Arhivele Statului" Caranseibe:;, M.J.C., inv. 487/5. Scrisoarea lui C. Grofşo

rC'an către D. Gusti din 18 aprilie 1939. 
5'l Arhivele Statului Caransebeş, M.J.C., inv. 48511. Scrisoarea lui Traian 

Herseni către C. Grofşorean din 27 mai 1939. 
52 M.J.R., inv. 8129171. Scrisoarea lui C. Grofşorean către D. Gusti din 15 iunie 

1943. 
5<3 M.J.R., inv. 8'124/66. Scrisoarea lui C. Grofşorean către D. Gusti din 17 iunie 

1943. 
54 M.J.R., inv. 8138/80, Scrisoarea lui D. Gusti către C. Grofşorean din 1 iulie 

1943. 
55 M.J.R., inv. 1216, Scrisoarea lui C. Grofşorean către D. Gusti din 3,0 oc

tombrie 1943. 
56 M.J.R., inv. 8128170. Scrisoarea lui C. Grofşorean către D. Gusti din 21 oc

tombrie 1943. 
57 Arhivele Statului Caransebeş, M.J.C., inv. 578/11. Scrisoarea lui D. Gusti 

către C. Grofşorean din 22 februarie 1944. 
58 Arhivele Statului Caransebeş, inv. 582. Scrisoarea lui Cornel Grofşorean 

către D. Gusti din 18 martie 1944. 
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ANEXE 

I. 

1938, n.oiPmbrie 28, Timişoara 
Memoriul Institutului Social Banat-Crişana cuprinzând opinia şi propunerile mem
brtleir ·săi în legătură cu organizarea regionalelor Institutului de Cercetări Sociale 
al României înaintat Profesorului Dimitrie Gusti 

IXSTITUTUL SOCIAL BANAT-CRIŞANA 
No .. 577. 
D-sale 

Domnului profesor DIMITRIE GUST! 

Domnule Profesor, 

Bucureşti, Parcul Jianu, str. R. Colţ S. 

Institutul Social Banat-Crişana în şedinţa Comitetului său din 26 Noiembrie 
1938, a examinat situaţia în care se găseşte Institutul nostru după intrarea în vi
goare a legii Serviciului Social şi în momentul înfiinţării Institutului de Cercetări 
Sociale al României şi ,a hotărât în unanimitate a se înainta Domniei Voastre 
următorul 

MEMORIU 

asupra desideratelor şi propunerilor Institutului nostru cu privire la organizare::i 
regionalelor Institutului de Cercetări Sociale ale României şi la aplicarea legii 
Serviciului Social. 

Astfel ne permitem a propune: 

;}. Institutul Social Banat-Crişana să fie ridicat la rangul de regională pentru 
Ţinutul Timiş a Institutului de Cercetări Sociale al României. 

Motive: Institutul nostru de şapte ani lucrează în conformitate cu directivele 
Domniei Voastre pe terenul cercetărilor monografice după metodologia Institutului 
Social Român, 'fiind cel mai veohi Institut Social regional din întreaga ţară, cu o 
activitate recunoscută şi apreciată de Domnia Voastră. 

Din economia legii pentru Serviciul Social rezultă că toată activitatea socială 
şi de- culturalizare iritră, de aci înainte în atribuţiunile Fundaţiilor Regale „Prin
cipele Carol", conform art. 24 din suszisa lege. Acest serviciu social a fost divizat 
in două părţi bine distincte şi anume: a) într-o activitate de culturalizare, deci de 
realizare şi b) într-una de cercetări sociale potrivit art. 16 din lege. Aceste cercetări 
se vor efectua de către „Institutul de Cerc€il:ări Sociale al României" care este 
singurul autorizat ca să o.l'ganizeze, să conducă şi să coordoneze lucrările din toate 
domeniile sociale, contribuind la stabilirea planului de lucru al Serviciului Sociql, 
cu ajutorul cercetărilor monografice, după cum arată art. 16 din această lege. Tot 
acest articol dispune că Institutul de Cercetări Sociale al României va cuprinde şi 

Institutele de Cercetări regionale cari: „vor lucra sub directivele şi sub controlul 
Institutului din Bu<'ureşti" . 

.Jn consecinţă credem că avem căderea şi titlul de drept incontestabil să ce
rem ca Institutul nostru să fie declarat de regională pentru Ţinutul Timiş al Insti~ 
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tulului de Cercetări Sodale al Românici, mai ales că prin această încadrare nu 
s'ar face altceva decât o consacrare şi menţinere a unei stări de fapt deja exi-stente 
în momentul de faţă. 

2. Articolul 12 din proiectul de Statute ale Institutului de Cercetări Sociale al 
României să se modifice în senzul că preşedinţii regionalelor sunt membrii 
de drept al Comitetului de Conducere el Institutului de Cercetări Sociale 
al României. 

Motive: Art. 12 al suszisului proiect de statute reglementează felul conducerii 
Institutului de Cercetări Sociale al României {pe care îl vom numi pe scurt: Insti
tutul Central), printr-un Comitet de Conducere. Din acest Comitet fac parte - po
trivit proiectului de statute - „unul sau doi m€'Ill.brii aleşi prin rotaţie dintre pre
Ş<>dinţii Institutelor regionale, in ordinea alfabetică a oraşului de reşedinţă al aces
tor Regionale". Cum asemenea regionale vor fi înfiinţate în Bucureşti, Chişinău, 

C1uj, Constanţa, Craiova, Iaşi şi Timişoara - conform art. '16 al proiectului de 
Statute - şi cum aceşti membrii aleşi vor funcţiona câte un an prin rotaţie, Timi
şcara abea după opt ani ar ajunge să fie reprezentată în acest comitet de condu
cere deşi noi am fost primul Institut Social provincial pe ţară. 

Institutul nostru s'ar simţi pe drept cuvânt adânc nemulţumit dacă reprezen
tantul său nu ar face parte decât la intervale de din opt în opt ani şi numai după 
opt ani socotiţi de la anul curent în Comitetul de Conducere al Institutului Cen
tral, atunci când Institutul Social Banat-Crişana a fost şi este primul Institut So
cial regional care a dat dovadă de o activitate în adevăr încadrată în principiile 
serviciului social, multe înainte de intrarea în vigoare a legii din 18 Octomvrie 1~. 

3. Să se întocmească de către Institutul de Cercetări Sociale al României Sta
tute-tip, pentru regionale în concordanţă cu art. 18 din proiectul de Sta
tute şi art. 16 din legea Serviciului Social. 

Motive: Art. 18 din proiectul de Statute, potrivit art. 16 din legea serviciului 
social, reglementează existenţa Institutelor regionale, urmând ca şi la Timişoara 
să se înfiinţeze un asemenea Institut regional. Aliniatul II din suszisul articol al 
p:-oiectului de statute prevede că aceste regionale vor funcţiona după Statuteie şi 
regulamente proprii întocmite cu avizul Institutului Central, în cadrele şi sub di
rectivele ştiinţifice ale acestui Institut Central. 

Noi credem că din moment ce Institutele regionale fac parte integrantă din 
Institutul Central, ca nişte filiale ale Centralei, este potrivit să se întocmească un 
Statut-tip pentru cele opt regionale căci în caz contrar fiecare regională va activa 
diferit, prin diferite organizaţii interne, ceea ce ar fi în dauna unităţii de acţiune. 

Institutul nostru se oferă să întocmească aceste Statute-tip ale regionalelor 
potrivit cerinţelor locale şi în baza experienţelor câştigate în decursul activităţii 

sale ca Institut Social regional în Banat-Crişana. 

4. Personalul de conducere al Institutului nostru, ridicat la rangul de regio
nală, să fie încadrat conform art. 22 din legea Serviciului Social, ca func
ţionari de stat şi salarizaţi şi să se înfiinţeze câte o echipă model stabilă 
permanentă pentru fiecare judeţ compusă din cca. 15 membrii specializaţi 
şi salarizaţi. 

il\fotive: ln ce priveşte situaţia actuală a Institutului Social Banat-Crişana, noi 
ne· găsim în faţa altor două alternative: a) Institutul nostru va fi transformat în 
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regională a Institutului de Cercetări Sociale al României, sau b) vom fi încadraţi, 

potrivit art. 17 din proiectul do Statute ca o Instituţie particulară îndreptăţită a se 
federaliza la Institutul de Cercetări Sociale al României. Anume conform art. 17 
din proiectul de Statute, Institutul de Cercetări Sociale al României este îndreptăţit 
s;i federalizeze asemenea Instituţiuni particularP, care desfăşoară o activitate so
cială. 

După cum am arătat la pct. 1. din acest memoriu, noi credem că suntem în 
drept a solicita să fim declaraţi de regională a Institutului de Cercetări Sociale al 
Homâniei, deci sii. ni se dea caracter de Institutie oublică. 

Jn cazul acesta toată organizaţia internă şi. externă a Institutului nostru Lîi 
pierde caracterul particular urmând ca conducătorii Institutului nostru să fie asi-
milaţi funcţionarilor Fundaţiilor Regale. · 

Pe de altă parte, din economia legii pentru serviciul social şi din Statutele 
Institutului de Cercetări Sociale, precum şi din programul vast al Domniei Voastre 
rezultă că anchetele monografice se vor extinde asupra întregei ţări, înglobând 
deci cca 15 OOO comune rurale. 

Evident că această imensă operă care va dura ani de-a rândul nu se va pu1:€a 
efectua şi realiza decât activând in tot decursul anului, anchetând cel puţin 25-30 
comune anual intr'un judeţ timp de opt luni de zile, urmând ca în cele patru luni 
de iarnă, materialul monografic să fie prelucrat, pentru a se satisface cerinţelor 

vrt. 3 pct. 2-3 al proiectului de Statut.ei adică a pune la dispoziţia Institutului 
Central, materialul prelucrat şi întocmit cu concluziuni şi propuneri reale, deoarece 
Institutul Central în definitiv nu mai prin aceste regionale va putea activa fiind 
ele organele lui executive. 

Prin urmare aceste cercetări uriaşe necesită un aparat stabil bine înzestrat, 
bine pregătit şi complect. Astfel propunem ca la sediul regionalelor să se înfiinţeze 
pentru fiecare judeţ din raza regionalei, cel puţin câte o echipă permanentă com
pusă din cca 15 monografişti specializaţi şi salariaţi, cari ar activa sub conducerea 
regionalei, conform indicaţiunilor primite- de la Institutul Central şi sub controlul 
acestuia. 

Dacă însă Institutul nostru nu va fi ridicat la rangul de regională, atunci noi 
vom rămâne un Institut particular, federalizat conform art. 17 din proiectul de 
Statut. In cazul acesta bine înţeles că Institutul nostru va activa, dacă va fi cu 
putinţă, alături de o regională puternică pe baza Statutelor sale actuale, anchetând 
anual câte o comună timp de două-trei săptămâni. Dar chiar această activitate 
modestă numai atunci se va putea realiza dacă Institutul Central îi va asigura 
un ajutor bănesc, deoarece după intrarea în vi.goare a legii serviciului social, auto
rităţile nu vor mai avea dreptul să-i acorde subvenţii, căci conform art. 23, pct. 2 
al suszisei legi, comunele vor avea datoria să contribuie la fondul cultural al Ser
viciului Social cu câte 2% din venitul lor ordinar. 

Noi credem însă că in situaţia aceasta Institutul nostru nu va mai găsi cola
boratori cari să activeze în mod gratuit, din moment ce activitatea culturală şi 

socială fiind etatizată, toţi acei cari lucrează în cadrul serviciului social sunt con
tribuţii potrivit art. 2"2 al legii Serviciului Social care prevede că „funcţionarii 

superiori şi inf€1l"iori ai serviciului social şi ai subdiviziunilor lui sunt asimilaţi 

funcţionarilor de Stat". Nu se va mai afla prin urmare nimeni care să-şi facă titlu 
de ambiţie personală şi de albnegaţie dusă în extrem, muncind alături de mii de 
salariaţi ai Serviciului Social, numai din cel mai pur idealism. Ar fi Ia fel, dacă 
bunăoară un jurist ar declara că vrea să împartă justiţia in mod gratuit alături 
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de magistraţi. Opinia publică îl va considera oare pe acel magistrat de idealist 
sau de nebun? 

Deci, din momentul ce vor exista funcţionari ai Serviciului Social, salariaţi, 

pentru munca covârşitoare ce li se va cere pe teren sociologic, este evident că nu 
se vor mai găsi intelectuali nesalarizaţi care să vrea să derpună aceea5 muncă 
copleşitoare în mod gratuit alături de salariaţi. Căci în serviciul social nu va mai 
fi vorbă de trei-patru săptămâni de muncă pe an, dăruită scopului măreţ al ridi
cării neamului, în mod dezinteresat, de orice intelectual patriot, ci de o mobilizare 
generală la o muncă organizată care nu ar mai lăsa idealiştilor de până acum 
timpul necesar câştigării existenţei. De aceea foarte judicios a prevăzut legea Ser
viciului Social o retribuire a muncii Sociale care acum depăşeşte ca volum activi
tatea unor idealişti de speţa şi valoarea acelora cari bunăoară alcătuiesc Institutul 
Social Banat-Crişana. 

Ţimm să repetăm că după părerea noastră, un rezultat satisfăcător al cerce
tărilor s~ciale în prqporţia uriaşă în care ele sunt preconjzate, nu se va putea 
obţine decât prin echipe stabile, cari vor forma nucleul echipelor volante. Aceste 
echipe vblante, compuse din funcţionari publici şi studenţi, conform art. 10, 19 şi 20 
din legea Serviciului Social, vor fi deci conduse de către echipierii permanenţi 
ai regionalilor, salarizaţi, până ce se vor forma, prin cursurile de perfecţionare 

prevăzute de art. 20 din legea Serviciului Social, conducători spec1alizaţi. 
Nădăjduim, Domnule Profesor, că Domnia Voastră, apreciază munca noastră 

entuziastă şi abnegată de până acum, vaţi binevoi a da deplină satisfacţie acestor 
deziderate exprimate de Comitetul Institutului nostru. 

Timişoara la 28 Noemvrie 1938 
Preşedinte, ss. indescifrabil 
Vicepreşedinte, ss. indescifrabil 
Secretar General, ss. indesdfrabil. 

Originalul la Arhivele Statului Caransebeş, inv. 

II. 

1939, martie 28, Bucureşti. 
Adresă a Institutului de Cercetări Sociale al României citre Regionala Timişoara 
in legitură cu probleme privitoare la buget. 

Serviciul Social 
Institutµ! de Cercetări Sociale al României 
Preşedinte Activ: M.S. Regele 
Nr. 12 300. 

Onor. Institutul de Cercetări Sociale· 
Regionala Timişoara. 

Bucureşti III 28. IIJ, 1938. 

La adresa Dv. din 18.III.1939 privitoare la buget, Vă aducem la cunoştinţă 
că. cel în prezent, Institutul de Cercetări Sociale al României se găseşte în impo
sibilitatea să acorde Regionalei Dv. o subv2nţie mai mare de lei 700 OOO, până la 
1 Aprilie 1940. In măsura în care Centrala va primi fonduri, vă va mări subvenţia. 
De asemenea suntem gata să facem intervenţiile pe care nî, le cereţi pentru ca să 
obţineţi fonduri din altă parte. Vă rugăm să daţi delegaţie şi instrucţii unuia din 
membrii Regionalei Dv. care va veni întâmplător la Bucureşti, ca să împlinească 
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împreună cu noi toate formele necesare. Până atunci însă, vă rugăm să întocmiţi 
budgetul Institutului Dv. pe suma de lei 7,00 OOO. In bugetul Dv. va trebui să figu
reze absolut toate cheltuielile pe care aveţi de gând să le faceţi, deci şi monografia 
Sârbova şi spesele de deplasare ale echipierilor, spesele popotei şi ale chiriei în 
sat, precum şi tipărirea formularelor şi a chestionarelor de lucru. Vă rugăm dease
menea să ţineţi seama că anul ace~ta nu veţi mai intreprinde monografia unui 
singur sat ci monografia plăşii model în care lucrează Serviciul Social. Prelucră
rile datelor statistice şi tipărirea rezultatelor le veţi putea face la Centru în ceasul 
in care budgetul nu vă este suficient. La proectul de budget trimis de Dv. ne per
mitem să facem următoarele observaţii: 

)Sumele pentru personal sunt prea mari faţă de sumele pentru material. Insti
tutul de Cercetări are salarii mult mai mici decât Serviciul Social. Directorii Re
gionalelor sunt plătiţi cu 6 OOO lei lunar. Secretarii generali sunt salarizaţi numai 
in cazul în care nu sunt salarizaţi directorii. In afară de directori sau secretarul ge
neral, Institutele: Regionale, salariiează cel mult doi funcţionari (o dactilografă 

care face şi pe secretarul de birou şi un secretar de redacţie care face şi contabi
litatea). Ideea unei echipe monografice permanente este excelentă dacă poate fi 
realizată. In condiţiile impuse nouă tuturor de Ministerul de Finanţe, datorită 

lmprejurărilor grele în care se găseşte ţara, va trebui să ne mulţumim cu posibili
tăţi mai reduse. La nevoie veţi salariza echipierii numai 6 luni din an, 3 luni cAt 
iucrează la teren şi 3 luni pentru redactări. .Vă rugăm să întoomiţi budgetul Insti
tutului Dv. după normele de mai sus, in cadrul sumei arătate şi să ni-l trimiteţi 
de urgenţă, spre aprobare, ca să puteţi funcţiona normal, după regulele instituţii
lor de stat şi după prevederile contabilităţii publice. 

Vă rugăm să credeţi că dezideratele Dv. sunt şi ale noastre, că şi noi întâm
pinăm greutăţi financiare foarte mari dar că înţelegem să ne ducem opera începută 
fără nici un ajutor bănesc acum câţiva ani, până la capăt. 

Spor Ia lucru şi Sănătate! 

DE L'HISTOIRE DES RECHERCHES SOCIOLOGIQUES DE BANAT. 
D. GUST!, A. GOLOPENTIA, C. GROFŞOREAN, ET L'INSTITUT 

SOCIAL BANAT-CRIŞANA (1932-1944) 

(Resume} 

De l'annee 19.32, selon l'initiative de groupement d'intelectuels conduits par 
dr. Cornel Grofşorean, ă. Timişoara s'est constitue !'Institut Social Banat-Crişana, 
dont le but etant d'entreprendre des recherches sociologiques en Banat organisant 
plusieurs campagnes. Du point de vue scientifique on a ap.plique la rnethode ma
nographique, proprie â l'E;:;ole sociologique de Bucharest, conduite par Dimitrie 
Gusti. Un important appui a ete accorde aux travaux de cet Institut par Anton 
Golopenţia, l'un des plus brillants representants de la sociologie roumaine d'entre 
les deux guerres. L'etude analyse les relations de !'institut banatien avec l'ecole de 
Bucharest, telle qu'elle est presente dans la correspondance d'entre C. Grofşoreanu, 
D. Gusti et A. Golopenţia de la periode d'entre les annees 1932-1944. 
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